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Benevolus lector! 
Elmúlt egy hónap, talán p o n t a leggyűlöletesebb: a január, 

a m i k o r a totális éve le j i u b o r k a s z e z o n közepette m i n d e n k i a 
fé léves vizsgáin igyeksz ik mie lőbb túl lenni , n e m ritkán egy k is 
síelés reményében a K is-Antant e g y k o r i á l lamaiba igyekezvén 
(Jé, K i s an t an t ! Cons t an t i ne s cu " t rónralépése" óta hál ' istennek 
f o k o z a t o s a n k e z d k i k o p n i emlékezetünkből e n n e k a szövet 
ségnek a n e v e , p e d i g n o t a b e n e n e m sok h iányzot t , h o g y 
megújítsák, ezért vivát Nagy Kons tan t in ! ) . A p i ros UV-k időszaka 
i l y e n szerencsésen is rég zárult már le , a n n a k e l lenére, h o g y 
o l y a n pletykák ke r i ng t ek , a m e l y e k a környező kocsmák asz t a l 
társaságainak tálcán szállították a bemelegítő félórás csevej t e m a 
tikáját. Es a m e d v e február 2-i rakoncát lankodásai után m o s t 
következik csak a joghallgató számára l e g k e d v e s e b b időszak, 
N O In-s t i tu t iones lu r i s , N O katalógus, v i s z o n t YES: TEN-napok 
(márc ius 17-20 . ) , Jogásznapok (március 11-13 . ) , Heves-jeges, 
Jogászbál (március 22 . ) , Deákné Vászna p r o g r a m o k és über a l les 
az Expressis Ve rb i s új számai . 

Újságunk egyébként átlépett a dél-dunántúli d imenz iókon : a 
M a g y a r N a r a n c s újévi első száma már tőlünk mazsolázott, és 
Zalaegerszegről is k a p t u n k egy egészen tündéri magasztaló l eve 
le t ( Id . 1 9 . o l d . ) L a p u n k próbaszámát ny i lvánosan mutatták be 
az Értelmiségi K l ub egy i k sajtótájékoztatóján, még a pécsi híra
dóba is készült róla egy anyag . Kezdenek körvonalazódni a rova 
t o k , markánsabbá vált a szerkesztőség, támogatási rendszerünk 
is kiépülni látszik stb. , de m i v e l lassan büdösödni k e z d az ön-
tömjén, Nyájas O lvasó , rád várnak az o l d a l a k ! 
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AZ OREG KISS 

Volt e3yszer, hol nem volt. 

Néhány gránát, egy meg egy ország 
Amikor arra gondoltam, hogy illene a címben jelzett témával nekünk is foglalkoznunk - különös tekintettel 

a lőporfüstös hangulatra, ami ma már a szó kevésbé átvitt, sokkal inkább közvetlen értelmében használatos 
kis hazánkban - visszatartott a gondolat, nehogy populista vizekre evezek. Méghozzá erőteljes, gyors moz
dulatokkal. Azt pedig sem jómagam, sem e neves újságíró gárda nem engedheti meg magának, hogy bevett 
klisék aíkaf-mazásával ártatlan jogászlányoknak adjon párna telesírásra, hajnali hüppögésre, délutáni zo
kogásra okot. E cél jegyében, lelkemet megerősítve közlöm gondolataimat én is, óvva egyben a szüzek lel
ki békéjét - amiről amúgy is híres volnék. 

Nemrég iben m e g t a r t o t t a a kormányzat s o k a d i k közbiztonsági 
értekezletét. Ezt követően álta lában kitüntetnek v a g y m e n e s z t e n e k , 
v a l a m i i l y e n r e vár tam hát m o s t is, kivételesen hiába. 

A lakosság számára sugárzott hosszas e lemzés lényege az v o l t , 
h o g y azért n a g y a bűnözés, m e r t értékválság v a n . Markáns m e g 
állapítása után az e lőadó a felfelé ívelő g r a f i k o n o k k a l ( am ik n e m 
felderítettségi mutatókat ábrázoltak) többet n e m is törődött. Úgy 
látszik n e m nézte azt a 

híradós felvételt 

értékeink e k i tűnő ismerője, a m e l y i k b e n " v á l l a l k o z ó " f o g l a l 
kozással megje lö lve Budapes t maffiavezéreinek e g y i k e n y i l a t k o z o t t . 
S a m e l y n y i l a t k o z a t arról szólt, h o g y a becsületes polgárnak n e m 
kel l félnie, csak - a másik o l d a l o n álló - m a f f i a t a g o k n a k . A maffiózó 
o l y a n c sendes nyugodtsággal beszélt, a h o g y csak egy sorsával 
elégedett e m b e r beszélhet. 

Dehát, m o n d o m , e z a v a r t a l a n á lmú férfiút a Tisztviselő n e m látta, 
és így talán azóta is szenzációhajhászásként éli m e g az e körben 
fe l t e t t kérdéseket, válaszra sem méltatva a kíváncsiakat. 

Pedig igaza van ám 

v a l a h o l a Tisztviselőnek is, m i k o r értékválságról beszél, mégha 
ez n e m is a legjelentősebb m a a közhangulat romlásának kiváltó 
o k a i közül . 

M i n d e n rendszervál tó társadalom óhatat lanul ér tékválságban 
szenved , a ba j csak az , ha ebből az á l lapotból hosszútávon sem 
t u d k i k e c m e r e g n i . M á r p e d i g ez elég nehéz úgy, ha a vezetők sem 
tud ják , é r tékek d o l g á b a n h á n y a d á n is á l l nak saját l e l kükke l . 
(Hozzáteszem, mások sem tudják, hogy EZEKKEL hányadán álljanak. 
Az ismert értékgazdag ...khm... politikus, Pozsgay I. javaslata: 
ismerjük meg újra egymást! - Ez persze csak Dzsoki szájából hang
zik jól, amikor a 874. részben elveszi ötödször is a feleségét...) 

A k k o r , a m i k o r egy elöregedő nemzetnél a n e m z e t bölcs vezetői 
a kórházi ágyak számának d r a sz t i kus lefaragásával és fél százalékos 
nyugdíjemeléssel kísérleteznek, u g y a n a k k o r a n a g y b a n k o k egyikét 
nettó 8 . 0 0 0 forintért e ladják, a k k o r va lóban beszélhetünk érték
válságról. Fejétől bűzl ik a ha l . . . 

Tudomásul k e l l e n e már v e n n i , h o g y néha n e m a l k a l m a s az idő 
pusztán p r a g m a t i k u s a n kormányozni , m e r t o l y a n 

alapkérdések 

is fe lmerülnek,amelyek megoldása csak értékeken alapuló lehet . 
M a Magyar-országon e n n e k az ellenkezőjét látjuk: p o l i t i k a i döntések 
eljogiasítását és a felelősség áttolását a Legfelsőbb Bíróságra i l l e tve 
az A lkotmány-bí róságra . (K l a s sz i kus pé lda az euthanáz ia . ) Egy 
tisztességes rendszerváltást így tényleg n e m lehet megcsinálni . 

A tudás 

alapértékké ke l l vá l jon néhány éven belül . 
Ugyan i s a nemsokára a munkaerőpiacra lép 
az a nemzedék , a m e l y i k már 1 9 9 0 . után 
s z e r e z t e m e g az a l a p v e t ő i s m e r e t e k e t , 
p o n t o s a b b a n : a m e l y i k n e k m e g ke l l e t t v o l n a 
sze r ezn i e , csak éppen mégsincs m e g n e k i . 
Azokról a 14. éves rave-legényekről v a n szó, 
a k i k A l abamáró l a z t hitték (a dzseki jükön 
hátul v o l t olvasható ez a földrajzi név), h o g y 
e g y dé l-ázs ia i h e g y i á l l a m . És azok ró l a 
lányokról , ak ik - el lentétben a bevezetőben 
ábrázolt úrikisasszonyokkal - m i n d e n továb
b i nélkül hagyják m a g u k a t fe lcs iná ln i egy 
zenés-táncos e g y e t e m i r e n d e z v é n y 1 - és a 
tömeg - közepén. 

Hasonlóképp j e l e n t k e z n i e ke l l nemsokára 
f o k o z o t t mértékben 

a tisztesség 

iránti igénynek is. A társadalom már most 
mély csömörben van , csak ezt még odafent nem 
vették észre. A n n o a Tocs ik-dolog sem azért dur 
rant akkorát, mert kormánypárti érintettek v o l 
tak, hanem mert a Közt lopták meg, ráadásul 
arcátlan mértékben. Sokáig lehet kísérletezni a 
szerzés oltárra helyezésével, de sikertelenül. A 
történelem a tanú: a tiszta magánérdek szét-rob-
bant m inden szerveződést. 

Va lósz ínű leg a k k o r , a m i k o r az á l ta lam 
anny i ra nagyrabecsült két G r u n d p r i n c i p i u m , a 
tudás és a tisztesség beszéd nélkül is részévé 
válik a polgárság gondolkodásának, n e m kel l 
attól ta r tan i , hogy egy maffiózót is kamera elé 
engednek , és k o m o l y arcca l faggatn i kezd ik . 
A h o g y az is valószínű, hogy a Tiszviselő sem 
fog az emberek átverésével kísérletezni, mer t 
tud ja , ahogy ő sem, úgy m i sem vagyunk hü
lyék. És legfőképpen: n e m v a g y u n k egymás 
ellenségei sem. 

" I 've got a d r e a m " hangzot t annak idején a 
híres idézet, hogy évtizedek alatt lassan átmen
j e n a va lóságba. Én is á lmodnék csupán? 
Vigaszta l a tudat , hogy a magyar gyártmányú 
kézigránátokból csak m i n d e n h a t o d i k t u d 
f e l r obbann i . 

Az öreg Kiss 

-Expressis Verbis-



INTERJÚ A DÉKÁNNAL 

„A szakmai karriert választottam" 
Beszélgetés Dr. Kengyel Miklós egyetemi tanárral, 

a JPTE AJK dékánjával 
- Professzor Úr, az a hír járja, hogy éppen a nagydoktori 

disszertációján dolgozik... 
- N e m (nevetve), a hír n e m igaz. 
- Mikor lesz esedékes akkor ez a munka? 
-Valószínűleg a következő' évben. Most ebben az évben 

két nagyobb könyvet készülök írni, ez veszi igénybe az 
időmet. Az egyik - ez jó hír a későbbi harmadéveseknek -
, hogy a Pp. I.-II.-III. kötete helyébe egy valódi, komo l y , 
reményeim szerint keménytáblás tankönyv lép, ami t az 
Osir is Kiadó fog k iadn i a nagyméretű tankönyvek soro 
zatban. Már csak az új Pp. módosítást várom, ha ez megvan, 
akkor nekilátok, és ebből a három kötetből, hozzávéve még 
a nemperes eljárásokat és a végrehajtási eljárást is, fogok 
gyúrni egy 700-800 oldalas könyvet a hallgatók örömére. 
A másik pedig egy Pp. kommentár lesz a Közgazdasági és 
Jogi Könyvkiadó által k iadott kommentársorozatban. Ez a 
kettő o lyan mértékben kitölti az időmet, hogy igazából 
nem tudok gondo ln i arra, hogy most nagydoktor i t csináljak, 
egyébként nagyjából meg van ennek is az anyaga, de ke l 
lene néhány nyugodt hónap ahhoz, hogy megírjam. 

- Nem is tartanék meglepőnek egy ilyen "á lhírt " , hiszen 
az Önnel egykorú jogi kari oktatók zöme még javarészt 
adjunktus, illetve docens, viszont Ö n alig negyvenévesen 
megszerezte az egyetemi tanári címet. Presztízskérdést je
lentett ez az Ö n számára? 

- N e m hiszem, hogy ez presztízskérdést je lentene, ugya 
nis anny iban azért pontosítanám a kérdést, hogy az én 
generációmon belül is vannak például a K betűsök, g o n d o 
lok itt Kajtár Istvánra, Kecskés Lászlóra, Kiss Györgyre, Kiss 
Lászlóra, nagyjából hasonló korosztály, 1950-53 között 
születtek, ak ik va lamenny ien a professzorságnál tartanak, 
van aki nagydoktor iva l , van aki habilitációval. Az én esetem 
tehát egyáltalán nem rendkívüli abból a szempontból, hogy 
a karon többen vagyunk ak ik 40 éves korunkra egyetemi 
tanárok lettünk. Ebben szerencsés körülményként meg kel l 
említeni a rendszerváltást, ugyanis te l jesen egyértelmű, 
hogy többek között számomra is ez ny i tot ta meg az utat a 
karrierem előtt. 

- Ö n 1 9 7 7 - b e n , d o k t o r r á a va t á sá t k ö v e t ő e n 
gyakornokként helyezkedett el karunkon, részt vállalva a 
polgári eljárásjog tanításában. Mennyiben volt tudatos 
lépés, hogy éppen ezt a jogágat választotta? 

- Többen vagyunk az egyetemen ak ik a római joggal 
kezdtek, de ugyanígy érdekelt a jogtörténet is. Ahogy az 
ember azonban túljut ezeken a tantárgyakon, úgy f o k o 
zatosan fordu l az érdeklődése a tételesjogi tantárgyak felé. 
A Pp. kiválasztása talán egy kicsit véletlenszerű vo l t , va la 
hogy megtetszett ennek a tantárgynak a belső logikája, egy 
nagyon kiváló professzor, néhai Farkas József tanította, rend
kívül jó előadó vol t , rendkívül logikus előadásai vo l tak és 
hát vo l t még egy do log , nevezetesen az, hogy éppen akkor 
a Pp. tanszéken vo l t tanársegédi állás. 

- Egyébként Ö n olyannyira teoretikus ember, hogy meg 
sem fordult a fejében az , hogy mellékállású oktatóként 
gyakorlati pályára lépjen? 

- Egy rövid időt én is eltöltöttem a gyakor la tban, 1978 
és 1982 között másodállású fogalmazóként, ma jd bírósági 

titkárként do lgoz tam, és 1981-ben letettem a szakvizsgát is. 
Ezen lehetett vo lna változtatni 1984-ben, akkor tették ugyanis 
lehetővé először azt, hogy egyetemi oktatók ügyvédi tevé
kenységet folytassanak. Én másokkal ellentétben inkább a 
tudományos pálya mel lett maradtam, ped ig az akkor i főnö
köm is csinált egy ügyvédi munkaközösséget a karon belül. 
A nyolcvanas években a jogszociológia, azon belül is az e m 
p i r i kus kutatás érdekelt. Ekkor csináltam két elég nagy 
e m p i r i k u s kutatást, a m e l y e k aztán a 90-es évek elején 
könyvben is megje lentek. Ez nekem kitöltötte az életemet, 
megadta az értelmét annak, amit csinálok, és igazából nem 
is vágyakoztam arra, hogy gyakorlat i tevékenységet folytassak. 

- Emellett már ezekben az években is aktívan oktatott és 
vizsgáztatott? 

- 1979-ig tartott a tanuló időszakom, ettől kezdve tanár
segédként ugyanazt a munkát végeztem, m i n t a ma i ta 
nársegédek. Teljesen szokványos egyetemi pályafutásom vol t : 
1977-79-ig tudományos ösztöndíjas gyakornok, utána három 
évig tanársegéd, 1983-tól adjunktus, 1987-től docens, ma jd 
1994-től egyetemi tanár vagyok. Az igazi fordulópontot az 
jelentette az egész generációm számára, hogy nagyon hamar 
védtük meg a kandidátusi disszertációnkat. Én még n e m v o l 
tam 30 éves, amikor már kandidátusi disszertációm műhely
vitáján túl v o l t a m , és 32 évesen koromban sikeresen meg 
védtem . 

- Miért csúszott akkor két évet a docensi kinevezése? 
- Hát mert csúszott... 
- Vagy erre inkább ne kérdezzek rá? 
- Csúszott azért, mert akkor ve lem párhuzamosan nálam 

egy ma jdnem húsz évvel idősebb generáció is megszerezte 
a kandidátusi fokozatot , ezért egyszerűen sorba kel lett állni, 
évente vo l t egy vagy két docensi kinevezés, ki kellett várni 
azt az időt, amikor 1987-ben, egy időben Kecskés Lacival 
kineveztek docensnek. A k k o r nem vo l t egy olyasfajta auto 
mat izmus, am i most szerencsés módon érvényesül. 

- A rendszerváltás szele érintette meg akkor, amikor 1989-
ben a politikusi pálya felé kacsintott? 

- Pontosan így van . Meggyőződésemből korábban sem 
csináltam t i t k o t , n e m v o l t a m párttag, n e m ve t t em részt 
mozga lmakban , bár végül is min t közösségi ember egyetemi 
szervezésekben részt ve t t em, még túlkoros KISZ-titkár is 
vo l tam két éven keresztül. Azért azt tudn i ke l l , hogy aki a 
80-as években nem vo l t párttag, annak reálisan számot kellett 
vetnie azzal , hogy el fog érni b izonyos dolgokat , tehát úgy
m o n d karriert lehet csinálni, de sokkal lassabban, mert tőle 
sokkal többet követelnek meg. Én is fölkészültem arra, hogy 
sokkal lassabban fogok célba érkezni, m in tha a piros könyv 
a kezemben vo lna . 1991 után a po l i t ika i alkalmasság, m in t 
követelmény megszűnt a vezetői állásnál a kinevezések tek in 
tetében. Zöld utat kaptak azok is, ak ik korábban sokkal 
nehezebben érhettek vo lna el va lamit . 

- A 80-as évek végén Ö n volt a helyi ellenzéki kerekasztal 
szóv i vő je és a Függet len Jogász fórum he l y i e lnöke , 
látványosnak ígérkező politikai karr ier elé is nézhetett 
volna, de rövid időn belül ismét visszakerült a tudományos 
pályára, mi történt ekkor? 

- 1988 őszétől 1989 végéig tartott ez az időszak. Fordu-
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lóponthoz igazából akkor érkeztem, a m i k o r 1 9 8 9 n o v e m 
berében döntenem ke l le t t , hogy m e l y i k párthoz csat la 
k o z z a m . Rövid ide ig tag ja v o l t a m az M D F - n e k is m i n t 
t ömegmozga lomnak , de a m i k o r párttá szervezó'dött, 
megszűntettem az add ig i tagságomat. 1989 májusának elsó' 
felében Baranyában is létre jött a pesti nagy Ellenzéki Kerek
asztal mintájára a Baranya Megye i Ellenzéki Kerekasztal 
ennek v o l t a m én a szóvivó'je, m i n t egy kicsikét pártok felett 
álló személy, a Független Jogászfórum képviseló'jeként. Ha 
megtet tem vo lna azt, hogy választok az akkor alakuló pártok 
közül és i n d u l o k az országgyűlési képviseló'k választásán, 
akkor nagyon jó esélyem lett vo lna , hiszen az összes e l l e n 
zéki eró' be fu to t t . Valószínű, hogy ezen a p o n t o n elég 
meredeken felívelt vo lna a po l i t i ka i kar r ie rem. N o v e m b e r 
5-én azonban váratlanul megha l t Farkas József professzor, 
ezzel a polgári eljárásjog oktatásának gond j a , a tanszék 
vezetése és megszervezése az én feladatommá vált, tehát 
világosan kirajzolódtak egy jövőbei i szakmai életútvonalai . 
N o v e m b e r 20-án ped ig megkap tam az értesítést arról, hogy 
elfogadták a Humboldt-ösztöndíjra beadot t pályázatomat. 
Ez világossá tette azt, hogy választanom kel l egy b i z o n y 
ta lan kimenetelű po l i t i ka i pályafutás és egy szakmai karr ier 
között. Tel jesen egyértelmű vo l t az, hogy az utóbbit f o g o m 
választani. Ezután 14 hónapot töltöttem Frankfurtban ösztön
díjjal. Igaz, hogy késó'bb első körben kap tam ajánlatot az 
ombudsmanságra, és ország-gyűlési képviselő-jelöltként azt 
h iszem a ma i napig is szerepelek néhány párt listáján. Ezeket 
az a jánlatokat én u d v a r i a s a n e lhár í tottam és v i s s z a 
utasítottam. Egyet v i szont n e m hárítottam e l : a m i k o r haza 
jöttem Németországból Bruhács János, az akkor i dékán m e g 
keresett azza l , hogy legyek dékánhelyettes. Igazából már 
ekkor 1991 őszén meg lehetett vo lna csinálnom a nagydok 
tor i t , hiszen Németországból már egy kész anyagot h o z t a m 
haza, csakhogy hazatérésem után egy hónap
pal megválasztottak dékánhelyettesnek, és 
azóta hat éve fo l yamatosan vezetői munkát 
végzek a karon , és igazából ez akadályozott 
m e g a b b a n , h o g y a n a g y d o k t o r i t m e g c s i 
náljam. 

- 1993-ban érezhetően egy fiatalosodás 
ment végbe a kar vezetésében, az addigi 
gyakorlattal szemben egy fiatal oktatót vá
lasztottak meg dékánnak az Ö n személyé
ben. Utólag mit gondol, miért? 

- Bruhács János három év után nem vállalta 
a dékánságot, így n e m v o l t e l lenjelöltem, 
v iszont egy nagyon szűk többséggel válasz
tot tak meg , a l ig kaptam meg a szükséges sza
vazatszámot az összoktatói értekezleten. 
Három szavazaton múlott a dékánságom... 

- Talán nem árulok el túl nagy titkot azza l , 
hogy a ha l lgató i v é l eményezések edd ig 
feldolgozott eredményei alapján magasan 
Ö n vezeti a versenyt a harmadik évfolyamon 
oktató tanárok közül. Mennyire lepi meg ez 
a hír? 

- Egy k i c s i t m e g l e p , me r t én n e m v a g y o k 
igazán elégedett saját m a g a m m a l az oktatói 
tevékenységre g o n d o l v a , m e r t n e m t u d o m 
az t az időmennyiséget fordítani az o k t a 
tásra, a m i t szeretnék, és a m i t korábban akár 
dékánhelyettesként is t u d t a m cs ináln i , a n 
nak mos t sokszor csak a töredékére v a g y o k 
képes. T a g a d h a t a t l a n u l n a g y o n jól es ik , 
h o g y a hal lgatók így g o n d o l k o d n a k . En 
n e m v a g y o k e n n y i r e elégedett m a g a m m a l . 
Objekt ív o k a i v a n n a k a n n a k , h o g y néha 

m i n i m á l i s i dőm j u t a r r a , h o g y e g y - e g y e l ő a d á s r a 
felkészül jek, nemigazán t u d o k szeminár iumokat h i r 
d e t n i . A h i va ta l i m u n k a tényleg n a g y o n igénybe vesz . 
N e k e m is h iányoznak a szeminár iumok és a hétvégi 
kirándulások. Azért is vá rom a dékánság végét, h o g y 
végre egy k i cs i ve l több időt t u d j a k az oktatásra fordítani. 

- Mennyire ügyel az utánpótlás biztosítására, kiszemelte-
e már egyáltalán lehetséges utódjait a tanszéken? 

- Az a fajta oktatói karrier am i nálunk tapasztalható eléggé 
egyed i , azt is lehet m o n d a n i , magyar sajátosság. Ha va lak i 
24 évesen bekerül az egyetemre és n e m követ el v a l am i 
túlságosan nagy hibát, akkor a "jó Isten" sem men t i meg at
tól, hogy legalább a docensségig el ne jusson. Ez szinte sehol 
n incs így. A tanársegéd három évre - másutt esetleg hat évre 
- szerződik, rendszer int nem azzal a céllal, hogy belőle 
egyetemi oktató legyen. O t t marad azért, mert egy professzor 
mel let t akar néhány évig d o l g o z n i , am i adott esetben később 
a gyakor la tban presztízst is j e lenthet , vagy azért, mer t más
hol n incsen munkája, szereti az egyetemet , és mer t nem 
könnyű ügyvédként egy egzisztenciát e l kezden i , kell egy 
kis idő arra, hogy va lak i jogászként az egzisztenciáját m e g 
a lapozza . A tanársegédeimmel én is úgy állapodtam meg, 
hogy a három év egy próbaidő, am i után ha v a l a m e l y i k 
te lnek a d o l o g nem tetszik, akkor feláll és e lmegy anélkül, 
h o g y ebből v a l a m i sértődés származna. Ez a d o l g o k 
természetes rendje. Most 44 évesen még nem g o n d o l k o z o m 
azon , hogy ki legyen az utódom huszonöt év múlva, de 
szeretnék majd találni egy a lka lmas jelöltet. A doktorandusz-
képzés is már erre a l apu l , de d o l o g mégsem tel jesen így 
működik, mert van még egy b i z o n y o s görcs, hiszen egy 
tanársegédnek három év után nem merjük még azt m o n d a n i , 
hogy nem alkalmas erre a pályára, ho lo t t ez lenne a kivá-
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INTERJÚ A DÉKÁNNAL 

lasztódás természetes rendje . 
- Köztudott, hogy Ö n nem támogatta Dr . Bene 

Beáta tanársegédnő adjunktus i k inevezését , 
helyette a tudományos munkatársi beosztást 
ajánlotta neki a tudományos publikációk hiánya 
mia t t , Ő v i s z o n t é rzésem s z e r i n t k váz i a 
" z s a r o l á s " eszközéve l é l t , a m i k o r í rásban 
je lentette ki a Kari Tanács előtt, hogy vagy 
megszavazzák a két évre kért adjunktusi kineve
zését, vagy megválik állásától. Hogyan alakult a 
kapcsolatuk ezt követően? 

- N e m , azt h iszem, hogy zsarolásról n incsen 
szó. N e m változott a kapcso la tunk. Én változat
lanul azt tar tom, hogy akinek ötévi egyetemi m u n 
ka után nincsen publikációja, az igazából n e m 
alka lmas arra, hogy egyetemi oktató legyen. A 
g o n d l eg fe l j ebb o t t v an , hogy a m i e g y e t e m i 
karrierrendszerünk egy kicsikét merev abból a 
szempontból, hogy az egyetemi karr ierhez az o k 
tatói és a kutatói képességet is megkívánja. Ha 
ez nincs meg, akkor az egyetemi oktatói karr ier 
nagyon döcögősen halad előre. Általában úgy 
szokott a laku ln i , hogy va lakinek nagyon jó oktatói 
képességei vannak, m i n t Bene Bea esetében is, 
de p o n t ez a tudományos m u n k a h iányz ik . 
Többször is e lmond tam neki , - és ebben soha nem 
vo l t v i ta közöttünk - hogy szerencsésebbnek tarta
nám, ha félállásban lenne az egyetemen. Miután 
jó oktató, oktasson, de amel le t t ne az egyetemi 
karr iert fussa be, mer t előrelátható, hogy p o n t a 
tudományos m u n k a hiá-nya mia t t ez nagyon-
n a g y o n döcögős d o l o g l enne . Ettől n e m változik a m i 
v i szonyunk , most például két külföldi útra pályázott, és én 
támogattam is. 

- Vannak-e olyan eredmények a kar fejlődésének utolsó 
szakaszában, mondhatnám frappánsabban a Kengyel-éra 
éveiben, amelyeket Ö n mindenképpen a saját nevéhez 
kötne? 

- A z t h i szem, ez így hiúság lenne . Végül is a m i n e k 
leg jobban örülök, az az, hogy sikerült egy oktatási r e fo rmot 
végigvinni. Kezdettől fogva t u d t a m , hogy ez nehéz d o l o g 
lesz, nagyon sokszor úgy fog tűnni, h o g y az egésznek 
nincsen értelme. Más jog i karokat messze megelőzve egy 
sokkal ruga lmasabb képzési rendszernek az a lap ja i t t e r e m 
tettük meg, ame ly ik a mostani állapotában például a lka lmas 
a r ra , h o g y a k r e d i t r e n d s z e r t bevezesse . A tantárgyak 
j e l e n l e g i felosztása m e g f e l e l az eu rópa i e g y e t e m e k 
gyakor latának. Ez m e g t e r e m t h e t i az át járhatóságot a 
felsőoktatási rendszerekben, sajnos azonban a finanszírozási 
rendszerünk ezt agyonüti, mert a fejkvóta miat t n e m vagyunk 
a lka lmasak arra, hogy fogad junk hallgatókat más karokról. 
Ez a re form 1993-94-ben egy o l yan állapotot vett a l apu l , 
ahol a felsőoktatás egy húzóágazat, nem egy maradék e lven 
finanszírozott kel-lemetlen v a l am i . Ez a re fo rm még akkor 
készült, am iko r az Antall-kormány alatt azt mondták, hogy 
igen is szükség van egy erős felsőoktatásra, v i szon t most 
fo l y ton pénzügyi korlátokba ütközünk. A másik fontos d o l o g 
az, hogy itt egy modernizáció l eza j lo t t . M a már 70-80 
számítógép van a karon , bent vagyunk a hálózatban és egy 
világbanki kölcsönnel sikerült a könyvtárat és a tanszéki 
könyvtárakat modernizálnunk. Ha ezt a modernizációs 
programot nem csináltuk vo lna meg , akkor menthetetlenül 
lecsúsztunk vo lna . A véletlen műve vo l t csak, hogy ebben 
az időszakban én vo l t am a dékán, másnak ezt ugyanúgy 
meg kel let t vo lna csinálni, a körülmények erre kénysze
rítették vo lna . 

- Mit gondol, mekkora ma a szakmai és a piaci értéke a 

pécsi jogászdiplomának? 
- N e m szeretnék e l f ogu l t l enn i , de sokszor ha l l o t t am 

dicsérni a pécsi d ip lomát o l y a n emberektő l , a k i k n e k 
igazándiból n e m fűződött ehhez érdekük. Az t h i szem, egy 
erős és nagyon piacképes diplomának számít azzal együtt, 
hogy a m i képzési időnk nincs anny i ra kitöltve, m i n t más 
karoké. Másutt például sokkal nagyobb a szemináriumok 
száma, az ötödik év első féléve még előadásokkal v an 
kitöltve, sokkal több a kötelező tantárgyak aránya. Nálunk 
v iszont beléptek a választható tantárgyak, kevesebb a vizsga 
és e m i a t t többet lehet követelni a hal lgatóktól . Tehát 
kevesebb kötelező tantárgy sokkal magasabb színvonalon, 
és m e l l e t t e sok választható tantárgy. Jönnek hallgatók 
hozzánk az ország kü lönböző pont ja i ró l , és a m i k o r 
megkérdezem tőlük, h o g y miért éppen ide , a k k o r azt 
mondják, hogy azért, mer t ennek az egyetemnek jó híre 
van . 

- Végezetül a r ra is kíváncsi lennék, hogy miképpen 
szeretné lezárni majd 25 év múlva egyetemi oktatói 
pályafutását, például célként szerepel-e tervei között még 
egy akadémikusi, alkotmánybírói vagy rektori szék is? 

- A rektorságért, bár felmerült a nevem az első körben, 
nem akar tam i n d u l n i , mer t ha elvállalok va l ami t , akkor azt 
nem szeretem félbehagyni. A dékánságot nem cserélném 
most el egy rektorságra. A m i t két év múlva szeretnék, az 
lényegesen több szabadidő, mélyebben fog l a l kozn i azokka l 
a d o l g o k k a l , am ikke l edd ig csak felületesen sikerült, néhány 
monográfiát megírni, egy kicsit hosszabb időre külföldre 
m e n n i , egy-két nagyobb német tanulmányutat t enn i . Soha 
nem vágytam akadémiai székre. Nagyon tetszett nekem az, 
a m i t Földvári professzor m o n d o t t , a m i k o r a he t vened i k 
születésnapján búczúztattuk, hogy " b o l d o g ember , mer t 
egész életében azt csinálta, ami t szeretett . " Ha én ezt 70 
éves k o r o m b a n e l m o n d h a t o m , elégedett leszek. 

- CSŐZIK -
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KIRÁNDULÁS ALSÓMOCSOLÁPRA 

Recenzió egy kirándulásról 

Emelt fővel 

Örömme l számolhatok be m i n d e n kedves olvasónak 
arról, hogy remekül éreztem m a g a m a polgári j o g i T D K 
február 10-i alsómocsoládi kirándulásán. 

A z eseményre Dr. Nochta Tibor (tudják, a bajuszos-
mel lényes f i a t a l e m b e r ) aktív közreműködéséve l kerül 
hetet t csak sor, az ő barátai v o l t a k ugyan i s a vendéglátók 
(Délhús Rt.). 

Nevezhetnénk m i n d e z t rögtön d o u t des innominát 
köte lemnek is, ha római j o g i emléke inkke l akarnánk 
kérkedni, de persze n e m a k a r u n k , hát n e m is nevezzük a 
kirándulást s e m m i n e k , a m i l a t i nu l v a n . 

A társaságot leírhatnánk frappánsan (ekkor azt m o n 
danánk: a zöm) és hosszasabban is, ha fe j t ege tn i k e z d e 
nénk a másod-, ha rmad- és negyedévesek együttélésének 
és egymásra találásának sokszínű megvalósulását. Persze 
n e m a k a r u n k sem frappánsan rövidek, s em fárasztóan 
hosszada lmasak l e n n i , tehát e g y i k n e k sem nevezzük az 
egybegyűlteket, s e n n e k okán mé lyen h a l l g a t u n k arról is, 
h o g y j e l e s oktatói gárda is m e g j e l e n t az eseményen , 
professzortól (Prof. Dr . Kecskés LászlóD.Sc.) a d j u n k t u s o n 
keresztül (Dr. Nochta Tiborró\ v a n szó, a k i n e k ezúton 
f e j ez i k k i a részt vevó'k abbéli reményüket, h o g y a kis 
Marci n e m ébredt már fel a kései hazatérés mia t t , v a l a m i n t 
Fabó Tiborról, ak i egyedül védte - igaz , csak csendesen 
- e c i k k szerzőjét egy tudományos v i t a során p ro fesszo 
rával és a tulajdonos Pankl úrral s z e m b e n ) , egészen a 
m e g y e i bírákig (jelesül Juhász László) és cs inos tanársegéd 
hölgyekig (akiből sajnos a tanszéknek csak egy v a n : Pecze 
Dóra k isasszony) . 

Po l i t i k a i megfontolásból (résztulajdonosról jót v a g y 
s emmi t ) h a l l g a t n u n k ke l l arról is, h o g y a H O T vezetés 

szigorúan elzárkózott 
a rendezvényen va ló 
megjelenéstől, Szabó 
P. e lnök kettős b o k a 
s z a l a g s z a k a d á s s a l 
akar ta átverni a r e n 
dezőket, í ?umi Cs. p e 
d i g - alelnök, koráb
b a n polgári j o g i d e 
monstrátor - sze r ve 
zési teendői h a n g o z 
tatásával áltatta e c i k k 
íróját. H iábava lóan . 

Rös t e l l kedésének 
s e m a d h a t h a n g o t a 
szerző a m i a t t , h o g y 
egy fölöttébb c s i nos 
(ez n e m f o n t o s m e g 
jegyzés) és a polgári 
j o g tudománya iránt 
s z e r f e l e t t é rdek lődő 
(ez f o n t o s m e g j e g y 

zés) másodéves hölgyet i t t h o n f e l e j t e t t ek , amiért a s o r o k 
írója pusztán immateriális kárpótlást és egy újabb m e g 
hívást prezentálhat (sic!) (ez a büdös macska már m e g i n t 
rámászott a billentyűzetre...) e hölgy felé. (Szerencsére a 
többi fölöttébb cs inos hölgy n e m késte le az indulást.) 

N e m beszélhet a magát (kilétét) a sűrű rejtély homályá 
ba burkoló demonstrátor arról sem, h o g y m i l y e n f i n o m 
vi lmoskörte pál inkával kínálták - m i v e l m a g a is az ősi 
mesterséget (értsd: pálinkafőzést) g y a k o r o l j a , s eszi a sárga 
i r igység-, de arról sem beszélhet, m i l y e n büszke a z o k r a , 
a k i k végig bírták h a l l g a t n i a l ape l v i fejtegetéseit. (Borítsa 
lepe l a z o n b a n az a b b a belekötő professzort...izé... a p r o 
fesszor nevét.) Végül arról sem beszélhet a t i t okza tos szer
z ő (én), h o g y a Pécsi Boregy ie t büszke tagjaként m i l y e n 
ke l l emesen nótázott visszafelé a PBE vezetőségével , és 
egyes külsősökkel a b u s z b a n . Arról p e d i g végképp n e m 
lehet írni (apropó busz. . . ) (Képes n e m v o l t o t t ) , h o g y a n 
fo r r t fe l a M e c s e k tetején a v íz a hűtőrendszerben, a m i 
m i a t t már-már a becses társaság reményét veszte t te . 

A k k o r hát m i m a r a d , a m i t m e g lehet írni, a m i k o r még 
hangosan megköszöngetni sem i l l i k egy s z a k m a i r e n d e z 
vény lehetőségének megteremtését? ( - Persze, ha n e m 
az lett v o l n a , m a g a m kiáltanék harsányan a pusztába hálá
va l te l i szavakat . És persze csöndben azért megköszönjük 
sokszor . . . ) 

Há t csak a n n y i t , a m e n n y i t első sorként már papírra 
v e t e t t e m : h o g y t u d n i i l l i k veszettül jól éreztem m a g a m , 
csak másnap egy k ics i t fájt a p o c i m . 

A rejtélyes férfi 
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HÖT-INFO 

Miből élünk? 

Helyzetjelentés a HÖT 
vagyonáról 

Jártomban - keltemben (nem az ad hoc bul ik utáni de l i r i um 
tremens utózöngéire célzok itt.. .) azt kel l k ics iny karunk ber
keiben tapasztalnom, hogy a hallgatói önkormányzatot alkotó 
beiratkozott hallgatók (Id. Ftv. 66 . §) igen tájékozatlanok, néha 
sajnos igen fontos, úgymond velőbe vágó kérdésekben. 

Persze a tájékozatlanság a tájékoztatatás hiányából fakad 
elsősorban, de az okok közé sorolandó maga az érdektelenség 
is. N e m fe ladatom annak fejtegetése, k i , miért, menny i re stb. 
(nem?) érdeklődik a köz ügyei iránt, hanem - min t megválasz
tott felelős-többedmagammal arra vállalkoztam, hogy infor 
mációkat sugárzók i lyen-olyan módon a HÖT dolga iva l kap 
csolatosan. 

Első és legfontosabb ecsetelni való maga a kezelendő 
vagyon. A Hallgatói Önkormányzat a Felsőoktatásról szóló 
törvény (a továbbiakban: Ftv.) szerint a nagyobb egység: az 
EGYETEM önkormányzatának része, s m in t i lyen jogi szemé
lyiséggel nem rendelkezhet. B izonyos ügyekben a H Ö T tör
vényadta joga (és kötelessége), hogy fe lemel je hangját, illető
leg döntési szabadsággal rende lkezzen . I lyen jogkört biztosít 
az Ftv. a HÖT számára, miszer int a a bennünket (értsd a 
hallgatók összességét) megillető összeg kezelése a t i sz t 
ségviselők, közelebbről az elnökés az alelnök feladata, akik 
a közpénzekkel valő gondos gazdálkodásért felelősséggel, 
rendszeres elszámolási kötelezettséggel tartoznak az önkor
mányzatot alkotó diákok felé. 

No de miből is tevődik össze az a b izonyos vagyonka, 
ami felett tu la jdon jogunk ugyan nincs, de rendelkezhetünk 
vele ? 

Első és egyik legbiztosabb „szponzorunk" maga az anya
önkormányzat: az EGYETEM, ugyanis a HÖT működéséhez 
és feladatainak ellátásához a tárgyi és az anyagi feltételeket 
az Egyetem rektora évenkénti megállapodás alapján biztosítja. 
A JPTE rektora idén havonta bruttó 20 000 forinttal (plusz 
TB-járulék) támogatja a HÖT-kasszát, ami t az i roda f e n n 
tartása és a hallgatók á l landó kiszolgálása érdekében 
adminisztrátori díjként gyorsan tovább is adunk . További 
központi forrás a do log i kiadásokra (telefon, nyomtatófesték, 
papír stb.) fordítható havi 25 000 forint. Ezzel a „gyámi" keret 
be is zárult. 

Második, ugyancsak biztos, ráadásul a közpénzek kezelé
sével megbízottaknak jóval nagyobb szabadságot engedő 
forrás az ún. „2%-ok". Nos ez nem más, m i n t a hallgatók 
hozzájárulásából származó azon összeg, amely a nappal i 
tagozatos egyetemi hallgatókat megillető havi minisztériumi 
normatíva 2%-a, tehát hallgatónként havi 130 forint, ami 
ma havonta 126 750 forintot je lent . Ez a H Ö T je len leg i 
legstabi labb bevétele, ami felfogható egyfajta „kvázi önkor
mányzati tagdíjnak" is, amelyet e lv i leg a legitimitással épen 
nem dicsekvő Hallgatói Fórumok évente megszavaznak. Ezen 
pénzbeli hozzájárulás létkérdés, nélküle a H Ö T egyébként 
működésképtelen lenne, legalábbis a kari közélet szervezésén 
nem kellene senkinek sem törni a fejét, hiszen értelemszerűen 
itt kezdődhetne a költségek lefaragása. 

V i szony l ag k o m o l y további, (nálunk főleg v izsga idő 

szakonként megjelenő bevételi forrásként vehetők számba a 
külön eljárási díjak, ame lyeke t az egyes hallagtók p l . a 
tanulmányi és vizsgaszabályzatban meghatározott kötelesség 
elmulasztása miatt f izetnek be az egyetem kasszájába, ám 
az így összegyűlt pénzösszeg a kari H Ö T kezelésébe kerül. 
I lyen jellemző hallgatói kiadás nálunk például az UV, diák
igazolvány stb. díjai, amelyek tavaly c i rka 112 0 0 0 for in to t 
tettek k i . Zárójel: „nézzék, kollegák, Bessenyő docens úr csak 
az elmúlt vizsgaidőszakban kb. 86 000 for intta l támogatta a 
HÖT-öt..." 

Az Ftv. arra is lehetőséget biztosít a hallgatói önkormány
zatok számára, hogy vállalkozási tevékenységből szerezzen 
magának bevételt. A je lenlegi rendszerben ezen pénzszerzési 
lehetőségre a szponzori szerződések keretében kerülhet sor, 
ami gyakorlat i lag vállalkozás arra, hogy bizonyos pénzösszeg
ért cserébe reklámozzuk a támogatót. Ezen forrás összegéről 
még csak hozzávetőleges adatokat sem tudok m o n d a n i , mert 
ahány szponzor , anny i szerződés: tehát igen változó a nyúj
tot t támogatás, ráadásul épp a támogatói kör kibővítésének 
kellős közepén tartunk. Anny i elmondható, hogy a közéleti, 
rendezvényi kiadások mintegy 4 0 - 4 5 % -át fedez ik az i l y 
módon összegyűjtött pénzek, és még az is, hogy p l . így vásá
ro lhatnak a hallgatók kedvezményes buszbérletet. 

A fent i adatokból látható, hogy nem kis pénzekről van 
szó, így a szigorú elszámolási rend alapkövetelmény. Ado t t 
a törvény áltak megkövetelt kon t ro l l , amely szerint a rende l 
kezésre bocsátott javak jogszerű felhasználását a rektor 
ellenőrzi. Pontosabban egy utalványozási, illetőleg átutalási 
rend érvényesül, amelynek kiinduló és befejező pont ja az 
EGYETEM központi szerveként funkcionáló Gazdasági H i v a 
tal (GH) , amely m inden H Ö T átutalást és számlát kontrollál, 
tehát va l amenny i kiadásunk és bevételünk nyilvántartott. 

A bevételek, ugye, azért vannak, hogy k iad juk őket. A kö
tetlen programszervezésnek csak felső határa van, azaz belép 
a nyújtózkodással kapcsolatos „takaró-elv": anny i rendez
vényt, ötletet valósít meg a HÖT, amenny i erre a célra fordít
ható pénze van és nem kevesebbet. Röviden összefoglalva 
állandó H Ö T kiadása a Chip-kártya kezelési költségei, f e n n 
tartása, az Egyetemi Hallgatói Önkormányzat arányos, a többi 
kar hallgatói önkormányzataival közös „eltartása" (Id. írásunk 
a ... o lda lon ) , a külügyi munkacsopor t működéséhez való 
hozzájárulás stb. 

A v iszonylag nagy pénzügyi mozgásszabadság miatt a G H 
mel lett mindenképp szükség van a hallgatói önkormányzat 
belső ellenőrzési mechanizmusának megteremtésére, mive l 
a je lenlegi elszámolási rend (hiánya...) visszaélésekre ad le
hetőséget. Igy egy i k l eg fon tosabb törekvésünk, tehát a 
hallgatók összességének feladata az új SZMSZ Hallgatói Fó
rumon történő megvitatása és elfogadása, majd annak alapján 
a tervezett kont ro l l-rendszer haladéktalan megvalósítása. 

Szabó Péter 
/HÖT elnök/ 

Expressis Verbis 



CSALÁDJOGI FEJTÖRŐ 

Családjogi vizsgapélda 
Tisztelt olvasók! Az alábbi példának több megoldása is van - mint az életből vett példáknak 

általában. Kérjük, a lehetséges megoldásokat röviden vázolva (elég, ha egyre rájöttök) a HÖT-
re bedobni. Előre is köszöni a szerk, és a két szerző: Sütő és Rozman harmadéves családjogot 
végzett urak. 

V o l t nagyapám falujában egy nagyon gonosz ember : 
Kovács Nándor. El is vette a szomszéd nyo lcad ikos lányát, 
Etelkát. Rá 180 napra megszületett a gyerek, Péter. 

Cseperedni kezdett, s m iko r négy éves lett a kisded, családi 
ünnepélyt rendeztek, ahol ismét betú'ről-betú're eljátszották 
mindazt , ami va l amikor házasságkötésükkor történt. A je len 
lévő közjegyző írásban rögzítette az e lhangzottakat . Péter 
felnőtt és elvette Etel húgát, rózsit. Péter nagyapja, Kovács 
Dénes nagyon szerette és támogatta unokáját. Sokat mesélt 
neki a fiatalságáról. A n n a k idején bátyjával, Bélával együtt 
versengtek későbbi neje kezéért. Ő , Dénes győzött, ezért Béla 
a házasságkötéskor vad szenvedélytől hajtva táncolt egy 
utolsó tangót szeretőjével. Közös jövőjök zálogát, öt millió 
for in tny i részvényt (jelenértéken) dobot t a parkettre. M a is 
meg van még a mami bugy i ja i között - hunyorított meséje 
közben cinkosán nagypap i , sőt a duplájára f iadzott . 

A m i n t Péter elvette Rózsit, el is határozta, hogy ifjú arájával 
meglátogatja a híres Béla bácsit vidéki birtokán. Ferikét 
ap jukra és Etelkára bízták. H a n e m a m i n t Rózsi meglátta 
Botond bácsi - az öreg huszár - délceg tartását (hát még a 20 
milliós kúriát), egyből belészeretett. El is vált Pétertől, feledte 
Ferikét, s hozzáment Béla bácsihoz. Péter hiába tért zokogva 

haza, a csintalan Ferike elszökve az óvodából a he ly i képtár 
10 Picasso-képét e l lopta . Nagyapjára ütött! 

Ez ugyanis felügyelet nélkül maradva öt milliós szex 
telefon számlát csinált. Dénes bácsi kapta meg a számlát, 
kif izette szó nélkül, majd szólt asszonyának, és egy baltával 
meg egy csavarkulccsal e l indu l tak Nándi bácsit megölni. 
Sikerült is a kulcsot belemártani Nándi bácsi hasába. A két 
tettest előzetes letartóztatásba vették, Nándi bácsit kórházba 
vitték. Péter a példán fe lbuzdu lva fel akarta keresni Rózsit és 
Bélát, Rózsi azonban ekkorra már el is vált Béla bácsitól, s 
jussát követelve kiköltözött tőle. 

Hazafelé érte a halál, majd Péter magát is megölte magát. 
Nándi bácsit nevezték ki Ferike gyámjának, aki a kórházban 
éppel akart adni a lopott Picasso-képekből, amikoraz Interpol 
különleges osztagának egy tagja, aki magát dagadt főnővémek 
álcázta, l e csapot t rá. A képeket elkobozták. N a g y p a p i 
töredelmesen beismerte, hogy házasságukat csak az ő halálos 
betegségére h iva tkozva sikerült megkötni. Nagypapi éhezik, 
dédpapit kiengedték az előzetesből, de ő is éhezik, Etelka és 
Ferike is éhezik. Ki tartja el őket, és ki temetteti el a halottakat? 

Ki küld be csomagot a duty iba dédmaminak? 



KÜLÜGYEINK 

Első Egyértelmű 
Eredményeink 

Az Expressis Verbis december i bemutatkozó számában 
Nyi tás és ny i l vánosság c f m m e l m e g j e l e n t í rásomban 
megkíséreltem felvázolni a kari hallgatói önkormányzat eló'tt 
álló legfontosabb külügyi célkitűzéseket. M ive l azóta igen 
sokan megkerestetek és érdekló'dtetek az azóta tett l egfon
tosabb lépésekről, így kötelességemnek érzem, hogy ezekről 
beszámoljak. 

Ám még mielőtt a konkrétumokra rátérnék, engedjetek 
meg egy pár személyes jellegű megjegyzést. Rendkívül örülök 
annak, hogy az elmúlt szűk másfél hónap alatt edd ig még 
soha nem tapasztalt érdeklődés nyilvánult meg a kari külkap
cso la tok iránt, még pon tosabban a külföldi ösztöndíjle
hetőségek irányában. Ez azt je lent i , hogy egyre többen érzitek 
úgy, hogy egy külföldi tanulmányút elősegítheti későbbi szak
mai sikereiteket! Ez a tény már önmagában is egyértelmű s i 
ker, hiszen a november i hallgatói fórumon még csak a l ig pá
ran adtatok igenlő választ az erre vonatkozóan feltett kérdé
semre. 

Éppen ezért, hogy az elgondolásaitokat meg lehessen való
sítani és azért, hogy függetlenül attól, hogy mi l yen idegen 
nyelvet tanu l tok lehetőségeitek legyenek, ezév februárjától 
megkezdi tevékenységét a jog i kari H Ö T Kül-és Propagan
daügyi Szakcsoportja (továbbiakban KPSZ). Most g o n d o l o m 
sokan megkérdezitek, hogy miként kerül a képbe a propagan
da? A válasz azt is mondhatnám pofon egyszerű: a külügyek
kel kapcsolatos információk egy része a különböző sajtóter
mékekben és kiadványokban lelhető fe l , amikre azonna l le 
kell csapni egyrészt, másrészt ahhoz, hogy ösztöndíjkérelmei
teket kedvezően bírálják el propagálni kell magát a kart is, 
hogy etéren a budapest iek (ELTE-ÁjK) helyzet i előnye k i e 
gyenlíthető legyen, harmadrészt pedig ezáltal könnyebben 
előteremthetőek a felmerülő költségek fedezését szolgáló 
pénzeszközök is! Legvégül ped ig a propaganda, azaz a t i 
alapos tájékoztatásotok a garancia arra, hogy közöttetek az 
esélyegyenlőség biztosítható legyen, hogy ne érhesse az a 
vád a HÖT-öt, hogy az információkat visszatartva, magának 
akar előnyöket biztosítani! 

A KPSZ külügyi részlegében az egyes nyelvterületek ügyei
ért felelős személyes megbízottaim tevékenykednek, hogy 
ezáltal alaposabban kiaknázhatóak legyenek az adott nyelvte
rület jogi felsőoktatási intézményei által felkínált -sajnos az 
esetek közel 90%-ában posztgraduális- ösztöndíjlehetőségek. 
Mos t röviden őket szeretném b e m u t a t n i nek tek . Kutas 
Boglárka (II.) intézi a f ranc ia nyelvterület ügyeit, Szováti 
Szabolcs (III.) Németország és Ausztr ia irányában felelős, 
Harkai Krisztián (III.) a Kelet-Közép Európa térségében fe l l e l 
hető lehetőségek felelőse, továbbá szervezője a Nemzetközi 
Jogi TDK-nak is, és végül Csörnyei László (II.) szóbeli ígéreret 
tett rá, hogy segítségemre lesz az olaszországi kapcsolatok 
kiépítésében. Leges-legvégül ped ig jómagam arra a lehetet
lenséggel követlenül határos bűvészmutatványra teszek kísér
letet, hogy az angolszász világgal is kari külügyi téren fe lve
gyük a kapcsolatot. 

A KPSZ propagandaügyi részlegében a média világában 
jártas, szakretületükön el ismert és számontartott szaktanácsa
dók v a n n a k a segítségemre, a f en t ebb már részletezett 
propagandacélok megvalósítására. A telekommunikációs 
szaktanácsadói fe ladatokat Jakab János Miklós (II.) látja e l , 
zsurnalisztikái tanácsadóként meg egy harmadéves kollegánk 

tapasztalataira számíthatok. 
A KPSZ az egységben az erő és az egységben a szakértelem 

jegyében do lgoz i k értetek, a ti sikereitekértés eredményessé
getekért, reményeim szerint m i n d a n n y i u n k és az egész pécsi 
jog i kar hasznára! 

Az edd ig i he lyzethez képest egyértelmű eredményként 
könyvelhető e l , hogy sikerült fe lvenni a kapcsolatot a külü
gyek területén tevékenykedő szervezetek közül az European 
Law Students Associat ion (ELSA) pécsi képviselőivel is, ak ik 
nek vezetőjével, Sütő Georginával egy együttműködési keret
megállapodást írtam alá 1996. december 20-án Budapesten, 
aminek a lényege az, hogy egy ELSA-HÖT Koordinációs Cso
port kezdi meg a tevékenységét az 1997-es évben, amely a 
kölcsönösség elve alapján össze fogja hangolni a két szervezet 
külügyi munkáját, lehetővé teszi az információk kicserélését, 
közös szakmai programokat és projekteket do lgoz k i , súlyt 
fektet a cserekapcsolatokra, az ösztöndíjakra, továbbá tervezi 
közös nemzetközi konferenciák megszervezését. 

Remélem egyetértetek ve lem abban, hogy az i lyen és e h 
hez hasonló kezdeményezések által valóban szélesebbé lehet 
tenni a kari hallgatói külkapcsolatokat, hogy ezáltal hosszú
távú előnyök válnak elérhetőekké és a szó szoros értelmében 
sokszínűvé, sokoldalúvá válhat a kari közélet. Persze azt én 
is jól t u d o m , hogy ez igazában akkor érhető e l , ha a kereteket 
képesek leszünk tarta lommal megtölteni, ez utóbbi pedig csak 
akkor valósulhat meg, ha találkozik a ti aktivitásotokkal, m in t 
arra most a lelkes ELSA tagok esetében egy igen jó példát 
lehet találni. 

Lelkesedésben azonban egyetemi szinten sincsen hiány. 
Ugyanis szintén az idei esztendőtől kezdődően teljes erőbe
dobással megkezdte munkáját az Egyetemi Hallgatói Külügyi 
Bizottság is, Tarrósy István vezetésével, akinek elévülhetetlen 
érdeme van abban, hogy az EHKB már országosan is az egye
temi külügyek intézésének mintapéldájává vált, o lyanny i ra , 
hogy a munkafeltételek tekintetében még a budapesti egyete
mek lehetőségeit is felülmúlja. A ti képviseletetekben tagja 
vagyok a bizottság hatfős Irányító Testületének, ahol az EHKB 
jog i természetű ügyeinek intézésével bízattam meg. Egyér
telműeredménynek tartanám, ha ezen a fórumon is sikerülne 
m inden tőlem telhetőt megtennem értetek! 

Ezek után röviden szólni szeretnék a rövidtávú feladatokról 
is, min tegy távirati stílusban.Tanulmányi titkárunkkal, Feny
vesi József Bulcsúval a külkapcsolatokat érintő tanulmányi 
kérdéseket és problémákat tisztázó tájékoztató kiadását ter
vezzük. A KPSZ első teljes ülése február végéig meg fog történ
n i . A H Ö T elnökével és alelnökével karöltve hozzá fogunk 
látni a külügyi tevékenység pénzügyi feltételeinek a m i h a m a 
rabbi rendezéséhez. 

Végül megkérdezhetitek, hogy m iben látom a jövőbeli 
sikerek és eredmények biztos zálogát? Egy híres angolszász 
gondolkodót, Buckle-t hívva segítségül erre így felelhetek: 
„Régen azok az országok vo l tak a leggazdagabbak, amelyek
nek a természet kedvezett , ma azok, me lyeknek a lakossága 
a legszorgalmasabb!" 

Balog András Levente 
kül- és propagandaügyi titkár 

Expressis Verbis 



Tisztelt Ház! 
A z á l l andó „nyugdí jas t é vép rog ramban " e lhangzó 

ünnepé l yes kezdőszavak ezek . Ha rsány szó lamok bú'v-
ere jű kezdőszava i , m e l y e k k e l ébreszteni p róbá l j ák a 
népet , saját fényes e lmé jükbő l v a l a m i k is p is láko ló f é l 
homá l y t átadni az „ Istenadta népnek " . A szónok így 
próbál ja m e g f o g n i a néző kidül ledt, k ö n n y e z ő s z e m e 
m ö g ö t t m é g l e l e d z ő h a l v á n y t u d a t o t , és a sa já t , 
kar izmától lángoló a lakjához láncolni ó'ket. így biztosít
j a magának a b i z t o s szavazótábort , l enyűgözve ó'ket 
vaslogikára épített, megrendíthetetlen érve lésével . A n é 
zők a z o n b a n - ügy látszik - n e m reagálnak megfelelő-
e n . M ié r t is tennék, h i s z e n többségük már tisztességben 
megőszül t nyugdí jas , a k i már n e m s o k újat várhat az 
élettől , c sak szavakért miért l e l kesed jen ? D e v a j o n csak 
ezért le t t a p a r l a m e n t i közvetítés a ráérő öregek „ é l ő 
U b o r k á j á v á " ? 

A szónokok ál ta lában n e m arra használ ják a fe lszóla
lási lehetőséget, h o g y rávilágítsanak v a l a m i l y e n p rob lé 
mára , v a g y ke l lőképpen megindokol ják v a l a m e l y tettük 
l o g i k u s voltát , h a n e m h o g y egójuk kiterjesztését, totális 
miszt i f ikációját tökéletesebben megvalósí thassák. Ő k 
a M i vezető ink , a k i k már elfelejtették, h o g y m i emel tük 
fe l őket és c ipe l jük mindanny ió juka t még m i n d i g a vá l-
l u n k o n . F e l a d a t u k n a k az irányítást, megfele lő vezérsza
v a k k a l a tá rsada lom - szerintük - h e l y e s i rányba tere lé 
sét t e k i n t i k . A tömeg számára a z o n b a n e z e k a s z a v a k 
t a r t a l m u k a t vesztették, m e r t n i n c s mögöttük ke l lőkép 
p e n adekvá t háttér. A szó lamokka l együtt u g y a n i s a 
szónokok is hitelüket veszítik lassan, h i s z e n kiárusították 
m a g u k a t a fogyasztó i t á r sada lom új c i r kuszának , a 
m é d i a p o r o n d j á n . M í g határozott egyén i ségűnek k i 
k e l l e n e e m e l k e d n i e a „felettünk á l ló sokaságbó l " , a d d i g 
az e m b e r n e k általában „ A po l i t ikusró l " e g y vádakra 
r i a d t a n vá l aszo ló a rc j u t az eszébe , a h o g y röv id időre 
f e l b u k k a n a jégtáblák közü l . Rá k e l l e n e jönn iük , h o g y 
a f e l a d a t u k n e m c s a k a n n y i , h o g y a megfe le lő v e z é n y 
s z a v a k a t kiáltsák. A p a r l a m e n t i közvetítések e g y i k cé l ja 
u g y a n i s az l e n n e , h o g y a t ö r vényhozásban , a p o l i t i 
k á b a n j á ra t l an e m b e r e k n e k megtan í tsák e z e k n e k a 
társadalmi in tézményeknek a felépítését és működését . 
A m é d i a á l ta l biztosított p o r o n d a z o n b a n m e g t e t t e 
kár tékony hatását: lassan már n e m azért másznak fe l a 

létrára közélet i szemé l y i sége ink , h o g y h e g e d ü l h e s 
senek , h a n e m azért, m e r t már hozzászoktak a nyaktörő 
muta tványokhoz , azért, h o g y tovább m a r a d h a s s a n a k a 
közönség előtt. 

A szó hatalmát már régen s e m m i b e v é v e mutogat ják 
m a g u k a t , p e d i g az e m b e r h a m a r rádöbbenhet a k i e j t e t t 
szó lamok súlyára , ese t l eges többér te lműségére . E lég 
a r ra a szélsőséges h e l y z e t r e g o n d o l n u n k , a m i k o r a k a n 
nibál b i z o n y g a t j a a férjnek, h o g y : M ind já r t meggyő 
ződhet arról u r a m , h o g y i gen i s enn i v a l ó hölgy a fe lesé 
ge. Itt v i s z o n már n e m c s a k a feleséget esz ik m e g a k a n n i 
bá lok, h a n e m m i n d e n k i t ! A manézs mögött le játszódó 
d o l g o k teljességgel láthatatlanok a nézők számára. A z o k 
az ügyek, a m i k a napvi lágra kerülnek, csak ú jabb m u t a t 
v ányok . Ráadásul e z e k k e l már büntetik az e m b e r e k e t 
( n e m c s a k a z z a l , h o g y idegesítik e z e k k e l a f a n t a s z t i 
k u s n a k hangzó összegekkel a hétköznapi ha landót , h a 
n e m a z z a l is, h o g y a vá lasztópolgárok pénzéve l játsza
n a k ) , p e d i g csak büntetés alkalmazásával (és a másikra 
mutogatással) nem lehet tanítani. Azért , h o g y e lőbbre 
j u s s o n ez az elöregedett, (megkockázta tom: e lüszkösö
dött fejű) társada lom, az e lö l ha ladók személyes pé lda 
mutatására l e n n e szükség, részletes, m i n d e n t magába 
foglaló, n y u g o d t magyarázatokra. Á m a m a g y a r a száza
d o k során már számtalanszor bebizonyította, h o g y tú lé 
lő n e m z e t . Sokan e n n e k tudatában c s e l e k e d n e k m o s t 
is. Ez a l k a l o m m a l a z o n b a n n e m másokat , h a n e m saját 
m a g u n k a t k e l l e n e tú lé lnünk, és ez a l e g n e h e z e b b . A 
kínaiak már több eze r é v e rájöttek e r r e az igazságra, 
a m i k o r az t mondták, h o g y : N a g y o b b f e l ada t önmagadat 
legyőzn i , m i n t m e g n y e r n i száz csatát. Fon tos m i n d i g a 
k ö n n y e b b n e k látszó u t a t vá lasztanunk? N e m b i z t o s , 
h o g y i l y e n h e l y z e t b e n ez a megfe le lő túlélési stratégia. 

Lega lább az utánunk j ö vőknek l e g y e n e g y t isztább, 
r e n d e z e t t e b b társadalmuk. A m i k o r az ő szavazata ikért 
h a r c o l n a k a p o l i t i k u s o k , v a j o n g o n d o l n a k erre? És m i ? 
V a j o n megfe le lő s z i n t e n húztuk m e g az t a határt, a m i 
n e k elérésekor már n e m c s a k s z a v a k b a n háborodunk 
fel? M i n d e n k i a j ö v ő e g y k is darabját t a r t j a a kezében . 
V igyázn i k e l l e n e rá, h o g y n e tékozol juk e l , m e r t azután 
már n i c s megbocsátás. . . 

Sz. R. 
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E számtól kezdve mindig megtalálhatjátok e főcímet. ÚJ rova
tunk nem paranormális jelenségekkel kíván foglalkozni, de a 
„szellem" nagy szerepet fog kapni benne. Az egyetem egykor 
élt nagy alakjait, azok szellemét kívánjuk megidézni. Tudomá
nyos munkásságukról sok helyen olvashatunk, de vajon milyen 
emberek, milyen oktatók voltak ők? Erről faggatjuk majd egyko
ri tanítványaikat, akik mára átvették mesterük helyét az egye
temi katedrán és folytatják a Nagy Előd művét. Lehetőségeinkhez 
mérten igyekszünk emberközelből, anekdotázgatva bemutatni 
őket, közelhozva ezzel a mai nemzedékhez, akiket már nem ta
níthattak. 

DR. VARGHA LÁSZLÓ 
egye temi tanár 

1913. június l9-én született a báránya megyei Szentlászló 
községben a helyi kántortanító fiaként. Rokonsági kapcsolat 
ban állott a Haza Bölcsével, Deák Ferenccel, az ó' lánytestvé
rének leszármazottja. A Pécsi C iszterc i ta Gimnáziumban 
érettségizett, majd 1932-1937 között elvégezte az Erzsébet 
Tudományegyetem jog- és államtudományi karát. Irk A lbe r t 
tanítványa volt , ez nagy hatással vo l t késó'bbi munkásságára. 
1938-1952-ig bírósági fogalmazó, majd ügyész lett. 1952-tó'l 
1983-as nyugdíjazásáig a JPTE állam-és jogtudományi karán 
okta to t t . 1970-től az Eljárásjogi Tanszék vezetője, ennek 
1972-es megszüntetése után a Büntetőjogi Tanszéken d o l g o 
zott . 

Az álam- és jogtudományok kandidátusa vo l t , szakterülete 
az összehasonlító és a technika i írásvizsgálat. Életművét az 
általa művelt két tudományág, a büntető eljárási j o g és a k r i 
mina l iszt ika , m in t normatív és explikatív módszertani f e l fo 
gások összekapcsolása je l lemezte . 

1992-ben Pécs város díszpolgára lett. I996 decemberében 
hunyt e l . 

Aki rá visszaemlékezik: Íremmel Flórián professzor, a 
Büntető és Büntető Eljárásjogi Tanszékek vezetője. 

- Laci Bácsira nagyon jellemző vol t a kedvenc verse, amit a 
néhai franciatanár, Kunszery Gyula „Az ősz üzen" címmel írt: 

Buja kertben, lankadt délutánon 
heverészek a nyárnak ölében. 
Besurran a szél, egy fürge postás, 
levelet hul la j t le elébem. 
Sárga levél. - Ösmerős az írás. 
Öreguras cifra ákom-bákom. 
Az ősz üzen: már közelben járok, 
hamarosan itt leszek, barátom! 
M i t tegyek most? M o n d j a m , hogy maradjon? 
Hogy a nyárnak szeretője lettem? 
Hogy u n o m hűvös barátságát, 
más cimborát válasszon helyettem? 
Akko r is csak eljön... sértve, zo rdan . 
Jobb lesz búcsút mondan i a nyárnak 
s megírni a kegyes hazugságot: Jöjj, 

a régi szere-tettel várlak! " 

íiillfr 
Még a hobbyja , az írásvizsgálat is megje len ik benne! Az 

alkatát nagyon tükrözi: egy visszahúzódó, szerény, szinte me 
lankol ikus ember vo l t . Egyszer meséltem nek i : Laci Bácsi! 
O lvastam egy gyönyörűszép francia novellát, II faut qu 'une 
porté sóit fermée ou ouverte (Egy ajtó legyen J^yitva, vagy 
csukva)! M i r e Laci Bácsi rám nézett a nagy szemeive l : „így 
van, Flóri, az ajtó legyen nyi tva vagy csukva - de nem kell 
becsapn i ! " -

ő nem veszekedett soha, senkivel , bár mondják, hogy a 
#-rfdŐs©k*fiagyön veszekedősek, ő n e m , ő békés vo l t . 

- Szerette az irodalmat? 
j - Szerette. Kapott is meghívást hallgatóktól, egyszer-kétszer 

"ny i lvános előadást tartott és ott kiderült, menny i re tájékozott 
v o l t a világirodalomban. Rendkívül olvasott vo l t , hét nyelven 
tudot t o lvasni , legjobban németül tudot t , még v o m Haus aus. 
Ötven éves korában tanul t meg oroszu l , ami ebben a korban 
nagy szó. Ez az orosz kr imina l i sz t ika i szak i roda lom tanulmá
nyozásában nagy hasznára vo l t . Ez egyébként azért fontos, 
mert bár a Kelet sok m indenben e lmaradt a Nyugattól, de a 
kr imina l i szt ika tudományában előbbre jártunk, előbb szület
tek általános elméleti összefoglalások az azonosítás p rob le 
matikájában és itt nagy szerepe vo l t Vargha professzornak, 
aki e területen úttörő munkát végzett. 

- Vissza az irodalomhoz. Amikor én Vargha professzornál 
jártam, mutatott nekem régi színlapokat még gimnáziumi 
önképzőkörös korából, ahol ő főszerepeket, pl. István királyt 
játszott. Nem gondolt arra, hogy színész legyen? 

- Rá inkább egy másik pálya leselkedett, nevezetesen a 
papság. Ő és Cserháti József vo l tak a Cisztercita Gimnázium
ban a legjobb lat inosok Buzássy Ábel tanítványaként. Végül 
Cserháti került ki Rómába, bizonyára benne nagyobb vo l t az 
elhivatottság, hiszen végül pécsi püspök lett. A színészkedés 
nem vo l t Laci Bácsi életcélja, ez az i roda lm i önképzőkörök 
velejárója volt , ugyanúgy, m in t a retorika tanulás, ami v iszont 
a jogi pályán fontos. 

- A színészi talentum megmutatkozott később az előadásaiban? 
- Jellegzetes, lassú beszédtempója vo l t . N e m az vo l t az 

erénye, hogy nagyokat nevettek az előadásain, inkább más 
szempontból vo l tak érdekesek. Nagyon jó oktatási módszere 
vo l t a táblázatok készítése. Ebben szer intem úttörő szerepe 
vo l t . Nagyon jól áttekinthető, szellemes táblázatokat tudot t 
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készíteni, ezáltal az anyag sokkal könnyebben vol t elsajátít
ható, mer t az alapösszefüggések érthetó'bbé váltak. 

Kényes vo l t arra, hogy sosem maradt el órája, nem csinált 
olyat sem, hogy késó'bb ment be, vagy korábban ment k i . 
M i n d i g készült az előadásaira, részletes vázlata vol t , előre 
felépítette a mondanivalóját. Szenzációsan lehetett jegyze 
te ln i , nagyon jó diákjogyzetek születtek ez alapján, amikből 
nagyon könnyen lehetett t anu ln i . Ez már csak azért is jó vo l t , 
mert könyvet a professzor n e m írt. Az ötvenes években, a m i 
kor bekerült az egyetemre, a po l i t ika i tisztogatások miatt ká
derhiányvolt; így Laci Bácsinak kellett hol logikát, hol statisz
tikát, hol közgazdaságtant előadnia. Láttam az ezekről készült 
jegyzeteket, ugyanaz az alaposan felkészült előadás tükröző
dött belőlük. Ez az aprólékossága egyébként t ip ikus Vargha 
vonás. Egyszer megkérdezték testvérét Vargha Károlyt, aki a 
Tanárképzőn vo l t a Német Tanszék vezetője, hogy mi a véle
ménye Laci Bácsiról, mi re ő azt felelte: „ A laposnak alapos, 
de nem eléggé pontos . " Pedig aztán rá ezt igazán nem lehetett 
m o n d a n i . Talán ezért is nem születtek igazán nagy lélekzetű 
művei, mert állandóan tele vo l t aggályokkal, hogy még m i n d i g 
n e m eléggé p o n t o s , még m i n d i g l ehe tne tökéletesebb. 
Másrészt az az érzésem, kicsit menekült a politikumtól, a 
kriminalisztikával is inkább ezért fog la lkozot t . 

- Ha már a politika szóba került: voltak neki hátrányai a 
kommunizmusban? Hiszen mint vallásos értelmiségi család
ból származóra könnyen ráhúzhatták az „ellenség" jelzőt! 

-Voltak, nagyon háttérbe szorult Laci Bácsi. Elsőként szün
tették meg az ő tanszékét azzal az indokka l , hogy integrált 
tanszékeknek kell működni, azaz egy helyen kell lenni az anya
gi és az eljárási jognak . Bár az akkor i párttitkár ki je lentette; 
hogy semmi anyagi hátrány n e m fogja érni Laci Bácsit, mégis 
érte: m i n d i g ő kapta a legkevesebb fizetést. Relatív elnyomás 
szer intem az is, hogy bár a 60-as években sorra születtek 
frásvizsgálattal és íráselemzéssel kapcsolatos könyvek, nek i 
mégsem je lent meg. 

- Pedig ez volt az ő fő témája,a szenvedélye! 
- Igen. Sok helyen o lvasni , hogy ő grafológus vol t . Ez nem 

igaz, hiszen a grafológia, ami t ő egyébként nagyrészt kókler
ségnek tartott , az író személyiségét próbálja megmagyarázni. 
Ő összehasonlító írásvizsgálattal és technika i írásvizsgálattal 
fog la lkozot t . Ezt nem csak elméleti síkon tette, de a rendőr
séget is segítette szakértői munkájával, sőt nemzetközi szinten 
is bizonyságát adta szakértelmének, amikor a Lübke-perben 
megállapította,hogy a német államelnök aláírása szerepel 
több koncentrációs tábor alaprajzán. Laci Bácsi jellegzetes 
színfoltja vo l ta tudományos életnek és az igazságszolgáltatás
nak. Gyakran kérték fel opponensnek, mert a maga aprólékos 
módján az összes hibát, még a helyesírási hibákat is, glédába 
állította, csoportosította. Őszintén a szemére hányta m i n d e n 
kinek, m i t kel lett vo lna még felhasználni, e lo lvasni . Egyszer 
mondta is neki Nagy Lajos, aki maga is bibliográfus vo l t ( fő 
műve a „ Tanubizonyítás a büntetőperben" ), hogy: „ Hát 
igen, nincs az a szénásszekér, amire ne lehetne még egy vellá-
val rádobni!". 

- Az előadások egyszer véget érnek és eljön a vizsgaidő
szak. Milyenek voltak nála a vizsgák? 

-Mindjárt egy anekdotával kezdem: Egyszer bent ült ál lam
vizsgán Földvári professzor mel let t . A gyerek az izgatás bűn
cselekményét húzta k i , de nagyon nem ment neki . Mondják 
nek i , hogy legalább egy példát említsen meg. M o n d j a a diák, 
hogy nagyon veszélyes jelenség az ant iszemit izmus és itt v an 
nak például a cigányok. Erre Laci Bácsi odasúgta Földvárinak, 
de úgy, hogy a diák is hal lhatta: „ Úgy látszik, azt hiszi , hogy 
a cigányok a szemiták! „ 

Jómagam rengeteget ültem mel let te vizsgákon, ezért is let 

t em türelmes. Ő maga, ha egyszer va lami t precízen előadott, 
akkor azt meg is számolta és sorrendben, számszerűen vissza 
is kérte a vizsgán. Még számolta is az u j j a in , ahogy a felelő 
mondta , s ha kihagyott va lamit ,akkor a megfelelő ujját össze
csukva hagyta. Akkor várt: na mond j a meg. . . és kifejezetten 
belerakta a kérdésébe azt a kulcsszót, am i t a felelőnek m o n 
dani kellett vo lna . Rengeteg pótkérdést tett f e l , ma jd újabb 
pótkérdés következett. Egy i lyen a l ka lomma l megkérdezte a 
vizsgázót: „ No , Sándor, ki gyakoro l ja a kegye lmi jogkört 
Magyarországon?" 

Sanyi fellelkesülten: „ A Népköztársaság Elnöki Tanácsa!" 
Erre Laci Bácsi: „ Úgy van, Sándor, meg én, mert átenge

d e m magát." 
így végül is ha valaki nála át is ment egy gyönge elégsé

gessel, legalább egy órát vizsgázott. A k k o r még léteztek az 
évközi vizsgák, így a diák rendesen felkészült csak azért, hogy 
a szigorlaton majd ne kel l jen több, m i n t egy órát bent kínlód
nia . De akármennyire is nem buktatott , neki vo l t köszönhető, 
hogy az egyetemen rendes eljárásjog oktatás fo ly t . Végül is 
ez úgy van, hogy aki túl sokat buktat, az rosszul is oktat. Elve 
vo l t , hogy még magán a vizsgán is tanu ln i ke l l , még az ötös
nek is rá kel l jönni, hogy még van ot t bizonytalanság. 

- Megismertük most már alaposan Vargha professzort. 
Mégis, miben tudná összefoglalni, hogy mi volt az ő népsze
rűségégnek a titka, miért volt ő „a" Laci Bácsi ? 

- Hatalmas műveltsége, nyelvtudása, aztán szerénysége, 
jóindulatú, türelmes oktatókészsége, az, hogy hivatásból cs i 
nálta. A rendőrök is szerették, a szakvéleményt is úgy adta, 
hogy abból tanulni lehetett. Ha ő bárhol megnyilvánult, abból 
hasznos és biztos információt lehetett szerezni . Tizenöt spe
ciális kollégiumot tartott o lyan témákból, m i n t a tökéletes 
bűncselekmény, a gépírásvizsgálat, vagy a büntető j ogszo l 
gáltatás tévedései. Ezek nagyon népszerűek vo l tak , mert ot t 
engedte el magát Laci Bácsi. Vo l t o l yan , hogy a rengeteg 
jelentkező miatt az aulában kellett megtartani a foglalkozást. 
Az induktív oktatási módszerhez állt közel, tehát egy jogeset
ből k i indu lva tért ki az általánosra. Az előadásain e l m o n d o t 
takat is iskolapéldákkal támasztotta alá, jogesetgyűjteményt 
is készített. Ezzel megkönnyítette a tanulást, élményszerűvé 
tette a tantárgyat. Valószínűleg ennek nagy szerepe vo l t a 
népszerűségében. Egyébként Ön saját magának meg tud ja 
m o n d a n i , hogy miért szeret valakit , vagy miért nem? Egysze
rűen pozitív hatást váltott ki a személyisége! 

- Sokan is voltak a temetésén! En mégis úgy éreztem, hogy 
nem kapott elég méltó temetést, különösen arra tekintettel, 
hogy Pécs város díszpolgára volt. 

- Szerintem is. Ezért is határoztuk el , hogy emlékét egy ró
la elnevezett alapítvány létrehozásával örökítjük meg, a kr i-
minal ista utánpótlás képzés fellendítésére. Az Önkormányzat 
is támogatja. Az Alapítvány fél éven belül szervez egy t u d o 
mányos emlékülést, késó'bb, ha m i n d e n összejön hozzá, lesz 
kiadvány is. Az Alapítvány keretében kerülne sor a jövőben 
a perbeszédversenyre és a Pécsett esedékes soronkövetkező 
BOT-ra, a Bűnügyi Oktatók Országos Tanácskozására is. 

- Végül álljon itt egy Kosztolányi vers részlete, amit 
Vargha professzor oly sokszor idézett és ebben is szemé
lyisége tükröződik: 

Jobb is nekem nem nézni az egészbe, 
Belefogózni egy-egy csonka részbe, 
Mer t idegen és őrült az egész, 
De nyájas és rokon ve lem a rész. 

P.K. 
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Az, hogy ezután az EU államaihoz hasonlóan szeptember 
vége he l ye t t hazánk is október végén tér v issza a téli 
idó'számításhoz, nem csak azért történik így, mert csat lakozni 
szeretnénk az unióhoz. Ennek számos prakt ikus oka is van : 
így n e m k a v a r o d n a k össze a v o n a t o k , számítógépes 
r e n d s z e r e k , repüló'gépek, kö l töző m a d a r a k , 
embercsempészek és az órá ik egyez te tésében bízó 
robbantgatós nemzetközi bú'nbandák sem. 

Szakértők szerint így egy egész napi v i l l amosene rg i a 
fogyasztást megspórol az ország. Egyes kutatások arra 
irányították a f igyelmet, nem lenne-e célszerűbb még odébb 
t o l n i az átá l lás időpont já t , még több megtakar í tás 
reményében. 

A j avas l a to t a v i l l a m o s e n e r g i a - l o b b i bevételkiesést 
hangoztató álláspontja ellenére is ajánlatos megfonto ln i . Sőt -
mondják a kutatók -, akár át se álljunk a téli időszámításra, 
maradjon a nyári egész évben, ekkor még ennél is kevesebb 
energiát fogyasztanánk. így bevezethetnénk az örök nyarat. A 
felvetést már csak azért sem utasíthatjuk el anélkül, hogy 
megvizsgálnánk, mert egyes orvosi vélemények szerint az átállás 
sokkal több kárt okoz a szervezetnek, min t amit nyerünk az 
energiával, s így e károsodásnak is elejét vehetnénk. A változtatás 
hatása ugyanaz v o l n a , m i n t h a Európát (unióstó l , v o l t 
szocialistástól) a jelenlegi téli idó'számításhoz viszonyítva odébb 
tolnánk egy időzónával. Különösen f igyelemre méltó a hatás a 
napórák szempontjából, melyeket meglehetősen nehéz átállítani, 
hiszen ilyenkor minden egyes órát jelző számot és a negyedeket 
jelző viszonylag hosszabb vonalakat eggyel arrább kell ra jzolni , 
nem is beszélve a virágórák ágyasairól. Az új szisztéma ettől 
megkímélne. A homokórák számára az átállás nem okoz gondot. 

Más tudósok rávilágítottak, hogy az eredeti időszámítás a 
téli vo l t , s a nyárit csak később vezették be. Úgy vélik, 
tradicionális okokból, másrészt, mert évezredekig remekül 
működött, átéli időszámítást kel lene kiterjeszteni egész évre, 
mégpedig úgy, hogy minden egy órával előbb történjen (pl . 
7-től 15-ig tartana a munkaidő, 18.30-kor kezdődne a Híradó, 
stb.) Az örök tél pártiak állítják, hogy az elképzelés hatása 
tökéletesen megegyezik az örök nyár hatásával, csak n e m az 
eredeti leg kivételes (ám időközben sajnálatosan túlnyomóvá 
vált) nyári időszámítást terjeszti ki egész évre, hanem a régi, 
jól bevált télit a lka lmazza a szükséges változtatásokkal. Ez a 
megoldás a napórák, virágórák és homokórák szempontjából 
is tökéletes lenne. 

Mér tékadó n y i l a t k o z a t o k s z e r i n t mindeneke lőt t 
hatástanulmányt kell készíteni. A problémát elemezve hamar 
kiderül, hogy az egyház minden b izonnya l t i l takozna a 11 órai 
déli harangszó el len, és ezt ellenzéki pártok is nemzetiet lennek 
vélnék. Persze ezellen könnyen fe lhozhat juk azt, hogy éppen 
hazánk hagyományai m ia t t n e m a nyár i , h a n e m a téli 
időszámítást hagyjuk meg, és a változtatásokat ezen belül visszük 
véghez. Valamilyen formában a reformokat végre kell hajtani, e 
tekintetben nincs kétség, még ha a módszereket illetően vannak 
is nézeteltérések. 

Bennfentesek tudnak egy po l i t i k a i csoportosulás o l yan 
tervezetének létezéséről is, mely szerint azt az évi 0.25 napot, 
mel lye l minden év hosszabb 365 napnál, Magyarország ne 
négyévenként egy szökőnappal számolja e l , hanem - minthogy 
a technika már sokat fejlődött -, kövesse az eltolódást, és a 
valóságnak megfelelően évi 6 órával t o l j a el a napot . A 
negyednapos eltérés ugyanis mind ig az adott évben keletkezik, 
ezt akkor kell tehát megjeleníteni. M inden más megoldás már a 
számviteli fegyelem megsértését jelentené. Kisebb nehézségeket 
okoz ugyan, hogy így két év után éjfélkor lenne dél, de a 

tudomány és technika eredményeit ki kell használni, nem 
dobálózhatunk csak úgy a számokkal, utólagos hozzáírásokkal, 
ez ugyanis korrupcióra ad lehetőséget. A magyar választóknak 
amúgyis elegük van már a négyéves ciklusokból, a javaslat tehát 
- előterjesztője szerint - a szakmaiakon kívül a társadalom 
polit itkai igényeivel is találkozik. A kezdeményezéssel szemben, 
persze, felhozható, hogy igencsak megnehezítené a napórák 
átállítását, bár így legalább nem egy huszonnegyed, hanem egy 
negyed körrel kellene a számokat elforgatni, ami - legalábbis a 
negyedeket jelző hosszabb vona laka t f i g ye l embe véve -
lényegesen könnyebb, akárcsak a virágórák ágyasai tekintetében. 
A homokórák sem t i l takoznak. 

Egy parlamenten kívüli pol i t ika i erő még szélsőségesebb 
nézete szerint a hat órát - hogy elkerüljük a lakosság szervezetét 
sújtó felesleges traumát - év közben folyamatosan kel lene 
elszámolni. Ez azt jelentené, hogy a 360 percet elosztanánk 
365 nappal , így minden nap megközelítőleg egy perccel lenne 
hosszabb , m i n t e d d i g . Szervezetünk észre se venné a 
különbséget, a hatás hosszú távon mégis megegyezne az előző 
javaslatéval. Ez az egy perc a vonat- és autóbuszjáratok 
közlekedésében sem okozna fennakadást, sőt, kifejezetten jól 
fog jönni: a M Á V esetében például az átállítás közben félmerülő 
30 perces késésből egy csapásra 29 perces lesz, a m i 
mindenképpen javítani fogja a statisztikákat. Az egy perc amúgy 
a nap- és virágóráknál is határozottan könnyen megoldható. 
Ahhoz, hogy az elcsúszást követni tudják, mindössze annyit kell 
elérni, hogy a napórák számai ne 360 , hanem 360.25 fokos 
körben helyezkedjenek e l , aminek a kidolgazása már csupán 
technikai részletkérdés. A homokórák egyelőre tétováznak. 

Az ellenvetésekre, melyek szerint a magyar technika ehhez 
még nem eléggé pontos, az előterjesztő svájci és japán befektetők 
bevonását javasolta. Ez ugyan élesen e l lentmond a parlamenten 
kívüli csoport korábban hangoztatott külföldi tőkebevonás 
ellenes nézeteinek, de velük kapcsolatban nem ez lenne az 
önellentmondás első esete. 

Ehhez kapcsolódóan meg nem erősített források alapján 
o lyan megoldás is elképzelhető, me ly szerint az évi 6 óra 
10%-át (36 percet) az Á P V Rt. esetleg sikerdíjként felajánl. 
Ez utóbbi kitételt sokan támadták, hiszen így egy 65 évig élő 
polgár életéből hatnanötször harminchat , azaz 2340 percet, 
tehát 390 órát, vagyis több, m in t két hetet vennének e l , ami 
már nemzetárulással ér fe l . A napórákat mindazonáltal nem 
érinti. 

Egy j e l e s párt t ag j a é lesen bírálta a korábbiakban 
elhangzottakat. M in t e lmondta, frakciójának munkacsoportja az 
eddigiektől gyökeresen eltérő felvetéssel állt elő: az idő 
megállításán dolgoznak. M i n t kifejtette: ami késik, nem múlik. 
Következésképpen, ha Magyarországon minden óra, vonat, 
nyugdíjemelés, épületátadás, EU-csatlakozás, átvilágítás stb. 
késik, akkor voltaképp minden késik, így tehát az idő is. Mive l 
pedig ami késik, nem múlik, így nem múlik az idő sem. A 
képviselő e lmondta : pártja kormányra kerülése esetén ennek 
megfelelően politizálna, és nem is lenne olyan nehéz dolga. 
Azokat a feltételezéseket, melyek szerint pártjának célja az idő 
múlásának megállításával voltaképpen nem is az örök élet 
elérése, hanem a hatalom végleges megszerzése, rosszindulatú 
megnyilvánulásoknak nevezte. A javaslat megvalósulása esetén 
amúgy nem lenne szükség napórákra, de virág- és homokórákra 
sem. 

A törvényjavaslat és a módosító indítványok mindenesetre 
készü lőben v a n n a k . A sz igorúan s z a k m a i kérdés 
megvitatására hamarosan sor kerülhet. 

-kau10-
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rémálma 
(short story) 

10 .35 . Még tíz percet (na, m o n d j u k negyed órát) kel l 
kibírni, aztán lebarangolhatok a büfébe a kávémért. Rohadt 
kemény ez a pa<j- de ezt is csak az én érdekemben találták 
k i , nehogy véletlenül e la ludjak az előadáson. Merthogy kurva 
fáradt vagyok. Teljesen kimerít az egyetemi meló. 

Még mindig 10.35.? Na mindegy. 
Ráadásul ég a szemem. Plusz a fülem is zúg. Az egyik, 

mer t a másikkal n e m h a l l o k egyelőre. Felháborító az a 
zajártalom, a m i n e k a Rákban ki vagyok téve. És a füst! 
Veszélyességi pótlékért ke l lene f o l y a m o d n o m . A passzív 
dohányzás különösen káros. Kizárólag ezért szívtam el 
aktívan két d o b o z Marlborót tegnap éjjel. Hát persze, hogy 
ma n i n c s h a n g o m . Sebaj , az előadást úgysem szabad 
beszélgetéssel zavarn i . De horkolással sem! Hogy is kerültem 
ide? Ja, igen, a Rákból. M i n d e n út az egyetemre.. 

10.35.? Mi van ezzel a szerencsétlen idővel? Miért nem 
múlik már? 

Miről is van szó? Dona t io / helyi adók / fórumrendszer/'a 
bálnak védelméről szóló... Bámulatos! M i l yen előadáson ülök 
egyáltalán? * 

Ne éljek, ha még mindig 10.35. Lehetetlen! 
Na, ennek vége. Ezentúl 8.00.-kor itt leszek az egyetemen. 

M inden nap! Jegyzetelek. Délután egyetemi könyvtár. Napi 
4 0 o l d a l . A l á h ú z o m , k i j e g y z e t e l e m , f e l d o l g o z o m , 
m e g t a n u l o m . Szisztematikusság, kiegyensúlyozottság, 
felkészültség, e leganc ia , egészséges anyagcsere: a sikeres 
joghallgató ismérvei. 

70.35. Biztosan megállt az órám. 
Miről d a d o g a prof? Definíció! A definíció definíciója 

fenomenológia i megközel ítésben a tartósság igényével 
a lkotott gondolatkonstrukció, amelyben a genus p r o x i m u m 
és a d i f f e r e n c i a s p e c i f i c a segí tségével l e í rha tóvá , 
megragadhatóvá és Jnterpretálhatóvá válnak az e m b e r t 
körülvevő tárgyi és gondo la t i világ jelenségei. 

Ha még mindig 10.35., akkor elköltözöm e tárgyi és 
gondolati árnyékvilágból. 10.35. Segítség!!! 

M i . . . m i . . . m i ez? Mifé le csörömpölés? Itt nem szoktak 
k i csengetn i . Atyaég! A p ro f fe je csengővé változott... és 
csörög... bestiálisán csörög... Hát nem hal l ja senki? N e m 
bírom továáábbü! Az idő áll, a prof metamorfózist játszik, és 
nem m o z d u l senki . . . Ez a vég. Átkozott csörgés! Kapcsolják 
már k i i i i i i i 

snitt 

Ho l vagyok? Koszlott sötét, sötétlő kosz. Eltűnt a prof... 
De a csörgés... az maradt. Ez... ez a vekker... Várjunk csak. 
Ho l is...? A kollégiumban? Lehetséges? Ezek szerint nem is 
vo l t am egyetemen. Álmodtam... Va lak i ide hozot t a Rákból. 
Tehát nem vo l tam. . . Jó. Hány óra? Rohadt sötét van . 22 .06 . 
Akko r az idő sem állt meg . E la ludtam. De ki vo l t az a drága 
mókamester, az a szemét állat, akinek az a bohókás ötlete 
támadt, hogy engem fölcsörget? 

M in tha nézne va lak i . . . Ki bámul? Ja, csak a csótány. De 
mekkora dög! És itt hesszel a párnán a rusnya féreg. 

Na, föl (föl t i rabja i ) . Követem Freud bácsi sugallatát: 
azonna l körbenézek a b lokkban , és kérek va lami jegyzetet. 
Bepótolom a mai lógást. H o l n a p reggel megyek órára. 

De miért i lyen üres a blokk? Naná, m indenk i a Junóban 
üldögél. Léha népség. N e m is baj , legalább iszom egy kávét. 
Kávét? Ha n e m a k a r o m , h o g y az egész b a n d a r a j t a m 
röhögjön, akkor m o n d j u k : ír kávét. (Vagy???) Akko r zuhany , 
c ig i , jó vagyok. 

He l lo , srácok! Egy wh isky rendel . Na, m i t csinálunk este? 
Gyár? Hogyne mennék! 

(Majd ho lnap után kezdek új életet...) 

snitt 

Nagy tiszteletű, 
méltóságos dékán úr! 

Méla Béla X-edéves joghallgató vagyok, súlyos szociális, 
egészségügyi, pénzügyi, családi, pszichés problémákkal 
küszködöm, és rajtam - fényévnyi távolságban - kívül álló, 
merőben fatális, elháríthatatlan okból nem tud tam a megadott 
u tóv izsga- időpontokban m e g f e l e l n i a s z i g o r l a t i 
követelményeknek. Ezért arra kérem tengermély t isztelettel 
Dékán U ra t , h o g y biztosítson számomra s z e p t e m b e r 
hónapban újabb vizsgalehetőséget, a m i k o r is könnyed 
eleganciával fogok brillírozni a bizottság előtt. Alázatosan 
kérem a méltányos elbírálást, 

őszinte t isztelette l : 
M.B. 

Melléklet: háziorvosi, gyógypedagógiai, pszichiátriai, ideg
es elmeorvosi, sportorvosi, kereseti igazolás + a halottkém 
jelentése J 

C.N. 

Szerkesztői üzenetek, 

avagy hogy is van ez? 
Örömmel köszöntök m i n d e n k i t a Sziget első rendes 

számának megjelenése alkalmából. Engedtessék meg nekem, 
hogy e nyo l c o lda l tartalmát bemutassam az Olvasónak. 

Remélhetőleg a most kialakított rovatok többé-kevésbé 
á l l andóak m a r a d n a k . Lehető leg m i n d e n a l k a l o m m a l 
szeretnénk megjelentetni egy aktualitással bíró szakmai j e l l e 
gű c ikket . A SZEÁNSZ rovat is m ind ig két o lda lon fog e lhe 
l yezkedn i , folytatva a most megteremtett stílust. 

Az STB. o l d a l a i n a k olvasása a l a t t fe lmerülhet az a 
gondo la t , hogy m i t keresnek ezek a humorosabb c ikkek a 
k o m o l y a b b g o n d o l a t o k n a k szánt o l d a l a k o n . Remé lem 
azonban , hogy már rájött m indenk i : az ördög a részletekben 
re j l i k . A tudomány lényege az, hogy kiszűrje a b i z o n y 
talanságot. E rovat célja pedig az, hogy némi bizonytalanságot 
csöpögtessen az elménkbe, hogy megrendítse ezzel önnön 
lényünk és a körülölelő világ tökéletességébe vetett hitünket, 
hogy két nevetési roham között meg indu l j on a szkept ikus 
gondolkodás elakadt fo lyamata. 

A Kultúra rovatban pedig továbbra is kritikákat, verseket 
és egyéb írásokat olvashattok. Kérem azokat, ak ik fe l ismer ik 
a leközölt versek között a sajátjukat, j e lentkezzenek a szer
kesztőség tagjainál! 

A pub l i c i sz t ika i jellegű írások ped ig - a próbaszámból 
megismert stílusban - ezentúl is megtalálhatóak lesznek. 

Visszajelzéseiteket várva marad továbbra is az Olvasó 
őszinte tisztelője, a szerkesztő: 

Szekeres Róbert 
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KULTÚRA 

Bye-bye, mein lieber Herr, 

it was a fine affair... 
A kabaré o lyan jelenség, amely sajátos kettó'séget hordoz 

magában. Egyfelől csillogó, m i n d e n t feledtető, könnyed 
szórakozás (show-business a' la '20-as évek), másfelől - ha 
úgy tetszik, latensen - ott húzódik mögötte a koko t tok és 
fé lv i l ág i hö lgyek szürke , szomorú kis é le te , a m e l y 
reménytelenségében lehet szánandó vagy megvetendő, de 
mindenképpen a csillogást ellenpontozó, sivár valóság. 

A Kabaré c. musical is e kettősségre építkezik, s tragikumát 
az teremti meg, hogy az e l lenpont , a háttér a '30-as évek 
Németországának fenyegető történelmi szituációja. Magyarán 
(magyarosan) az a l a p h a n g u l a t : csakazértis hegedú'szóra 
halunk meg, húzd rá, cigány (mint az Úri mur iban Móricznál). 
A műben az első és a második felvonás hangulat i konf l ik tusa 
teremti meg azt a feszültséget, amely a látszat és a valóság 
ellentétén a lapu l . 

A Kabaré pécsi interpretációja is ezt a mode l l t igyekszik 
követni, apró malőr, hogy a két felvonás között nem sikerül 
megteremteni a kapcsolatot. Már az első részben tapinthatóvá 
k e l l e n e t e n n i a feszültséget, fe l k e l l e n e ébreszteni a 
közönségben a várakozó hangulatot, érzékeltetve, hogy művi 
a csillogás. A második rész t rag ikuma ugyanis csak ebben az 
esetben válik teljessé, és csak így következhet be a katarzis. 
Enélkül a néző kissé értetlenül üldögél a második felvonás 
„Kurázsi mamás " légkörében, és m i r e megmagyarázza 
magának a csattanót, a d d i g r a e l s i k k a d a poén (bocs , 
természetesen a megrendítő erkölcsi élményre gondo l t am) . 

N e m áll szándékomban azt m o n d a n i , hogy az adaptáció 
rossz. (Különben is, a kr i t ikus o l y an állat, aki ha tudná, 
csinálná, de nem tudja , ezért ugatja.) Érzésem szerint többet 
is ki lehetett vo lna hozn i belőle. 

It was a f ine affair, but it's over. 
A tanulság? Színházba azért érdemes e l m e n n i , mert akár 

jó a darab, akár nem, lehet beszélgetni róla. 
C.N. 

Erős várunk nekünk? 

A Vége 
Ülök 

Iszok 
Rémülten 

Élek 
M i n d e n 

Percben 
Jobbat 

Remélek. N e m élek. 
Ez az. 

Fekszem 
Alszok 

Rémület: 
Félek! 

Reggel 
Kelek 

(s) már 

Város 
pergő h o m o k 

sivatag a kozmosz partján 
tóba omló csi l lagrendszer 
dől most össze körülöttem 

szürke beton 
darabokból tákolt barakk 

városszéli ködgomolyban 
i l lan a kőszénfüst 

ólmos felhő 
karcoló emlő acélból 

fémízű tej 
csorog v igasztalanul 

(Cím nélkül) 

Uto lsó este 
féktelen v a l c e r r a 
csábu l tam e l , 
m i n t egy v i l lanykörtétő l 
e lhülyü l t szitakötő. 
H o z z á d repül tem 
szűkölő l o v a g o k f e l e t t , 
Éjféli zuhogásban 
vá r t am, h o g y ta lán , 
d e n e m a d o t t más 
randevút , c sak a 
tüdőgyul ladás . 
Fenyőt tépdestem, 
s z i r m o s g a z o k a t , 
e l l ágyu l tam 
c s i p k e f i n o m le lkemtő l , 
és rohangál tam 
fe l s alá az u d v a r o n . 
Idegesítően n a i v a n 
h i t t e m c sábe rőmben . 
Persze jöttél is. 
Jóéjszakát k ívántá l . 
E l fu to t t a nősténytigris. 
N o m i n d e g y . 
Azért még 
Jóéjszakát 
K e d v e s e m . 
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KULTÚRA 

Miért? 
M e r t szégyenben égve b u k o t t alá a N a p , 
és összetört szívének szilánkjai, a c s i l l agok 
az ég partjára könyököltek csendesen , 
mer t a H o l d m i n t elkárhozott lélek b o m l o t t a n 
b o l y o n g már a szürke ködben, 
m e r t a b o k r o k alól a l a t t o m b a n 
eló'kúszott az éjszaka és m o t y o g v a 
gyűjtögeti sötét leplének foszlányait, 
m e r t egyedül állsz a suttogó árnya között, 
és fáradt a k e z e d fénybe taszítani ó'ket, 
me r t fekete l yuk a s z e m e d a homályban, 
n e m bocsát ki és n e m e n g e d be s e m m i t , 
me r t fáj az a g y a d n a k a fenyegető üresség, 
és védtelen vagy a végtelenre a l k o n y u l t v i lágban, 
mer t mára összeomlott az idő, 
és a h o l n a p u g y a n i l y e n értelmetlenül f o g megha l l 

ezért vagy szomorú. 

Én úgy szeretnék 
D r a k u l a j e g y e s e l e n n i 
A n y a k a m a t a d n i , 
és b e r o b b a n n a az a b l a k , 
és e l r a b o l n a i n n e n 
a t i t k o s szenvedé l yek ő re , 
és e l röp í tene az 
üveghegyen túlra, 
és sárkányok m a r c a n g o l n k 
egymást m i a t t a m , 
és menekü lnék , d e e l fognának, 
m e r t és ke l lenék 
M I N D E N K I N E K ! 
A tejúton rohannék 
a c s i l l a g o k o n tánco lnék , 
rémes d o l g o k a t látnék, 
c sak menekü lhe tnék i n n e n ! 
En n e m a k a r o m 
e l a d n i szörnye imet 
N e m a k a r o k örü ln i 
a n e k e m v a l ó férf iaknak. 
A z t ígértétek, 
h a n a g y l e szek 
m i n d e n t m e g t e h e t e k . 
H á t köve te l em 
a cs i l laghintómat , 
n e m k e l l az új lábos. 
M e g e l é g s z e m e g y 
kr is tá lypa lotáva l . 
A háromfe jű sá rkánnya l . 
A legapróbb h e r c e g g e l . 
V a r á z s p á l c á v a l . 
Ú g y szere tném 
h a v a l a k i egysze r , 
c sak úgy spontán 
megs imogatná a f e j e m . 

H idegfe jű a k a r t a m l e n n i , 
és m o s t érted 
h ú z o m be a h a s a m . 
Életképtelen embr iót 
f o g a d t a m örökbe. 
N e m a d o m s e n k i n e k . 
Kö ldökzs inóron k ü l d ö m 
e l k u h c s o r g o t t m o s o l y o d . 
A l koho l í zű vágy 
fröcsög n y a k a m b a . 
U n d o r o d o m 
és táncba h í vom. 
N e m értem l o b b a n s z . 
Jó nézni téged, 
p e d i g a s z e m e m 
előtt repülsz 
más s z e r e l e m m e l 
az óperenc iához . 
N e m a k a r t a m mást, 
csak f e l r o b b a n n i 
h o g y t i e d l e g y e n 
a nevetésem, s a r o s t j a i m , 
m e r t bár s e m m i közöd hozzá 
d e én v o l t a m , s l e szek / 
a te elfuserált ő rangya lod . 

Mesélő 
(Véges-végtelen) 

Egyszer a távolban, és mégsem o lyan messze, az idő 
végtelenében vo l t . Míg élek, emlékezni fogok a percre, 
amikor megp i l l an to t tam, 

Neve n incsen, és szüksége sincs rá, hiszen egyedül él 
az űrben. Látom, ahogy egy tenyérben is elférő üveggömb 
közepén ü l . Számára a z o n b a n ez az u n i v e r z u m . E 
mindenség közepén nem szólalt meg soha, csak álmodott. 
Az t álmodta, hogy az álmai valóra váltak. Ő álmodta ezt 
a gömböt maga köré. 

Aztán egyszercsak megszólalt. Mesélni kezdett, mesélt 
a távoli, elérhetetlen fényességről. Inkább csak magának, 
h iszen a c s i l l agok -nagyon fényesek,de- h i d e g e k és 
elérhetetlenül távoliak voltak. Bármily szépen mesélt, csak 
a szavak miat t nem mozdu l tak meg. 

Az élete folyamán az üveggömb kezdet t k i t i s z tu ln i . 
Egyre j obban láthatóvá vált közepén az aprócska alak. 

H o g y h o n n a n t u d o m mindez t ? Látom. Nézem az 
üveggömböt, és töprengek, hogy m i t f igyelhet az a furcsa 
kis f igura a kezében levő apró tárgyon. 
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Alkotmányosság és/ 
vagy politika 

D o m b a c h úrral együtt nekem is vannak b izonyos érték
választási problémáim. Csak más jellegűek ( t i . nem szemé
lyi kérdésben). Első megközelítésben az, hogy igazmondás 
vagy ködösítés fo ly ik az alkotmánybíró-választás körül. Ennek 
eldöntése azonban a politológia feladata, és én inkább a lkot 
mányjogi szempontú elemzésre törekszem. Itt tehát be kel l 
érni azzal a ténnyel, hogy a po l i t i kusoknak nem kötelessége 
igazat mondan i . 

A második, részletesen kifejtésre kerülő probléma, hogy 
a po l i t i ka vagy az alkotmányosság - m i n t érték - határozza-e 
meg közjogi rendszerünket. Közelebbről az alkotmánybírás
kodás és a pol i t ika összefüggéseit kívánom vizsgálni, mégpe
d ig két aspektusból. Először is, hogy miként je len ik meg a 
po l i t ika az AB határozatokban, másodszor: a po l i t ika hogyan 
befolyásolja az AB működését. 

M indehhez a magam részéről a rendszertani megközelí
tést ta r tom adekvátnak. 

Az AB mintáz államszervezet e leme a po l i t i ka i rendszer
nek is része. Az alkotmánybíráskodás lényege a törvények 
alkotmányosságának vizsgálata. A törvények sajátossága, 
hogy alapvetően két elemből tevődnek össze: szakmai - o b 
jektív - tartalomból és po l i t ika i - szubjektív - ideológiából. 
Az AB tehát-többnyire személyi összetételüket tekintve po l i t i 
kusokból álló állami szervek kezdeményezésére 1 - i lyen po l i t i 
kai e lemeket is tartalmazó jog i normákat vet össze az A l k o t 
mánnyal (amely pozitív értelemben vett jogszabályként a 
legátfogóbb keretjelleggel az alkotmányozó hata lom pol i t ika i 
szándékánakobjektivációja). Az AB-nak a po l i t ika i rendszer
rel való további kapcsolódási pont ja , hogy a hatályos magyar 
megoldás szerint a szerv személyi összetételét a par lament i 
po l i t ika i erők határozzák meg, s ez a tény befolyásolhatja a 
testület alkotmányértelmezési gyakorlatának po l i t ika i megha
tározottságát. 

Ha az AB az Alkotmány normatív szövegéből k i indu lva 
értelmezi az alaptörvényt, és ha helyesen von ja meg a po l i t ika 
és a jog határvonalát, úgy az AB-i értelmezés pol i t ika i tartalma 
minimálisra csökkenhet. A z o n b a n ebben az esetben sem 
szüntethető meg tel jesen: ugyanis az AB-i eljárást általában 
pol i t ika i tényezők kezdeményezik, vagyis az „input" a tágabb 
értelemben vett po l i t ika i rendszerből érkezik, és az értelmező 
tevékenység eredménye, a határozat ( r e n d s z e r t a n i l a g : 
„output") visszakerül ma jd a po l i t i ka i rendszerbe, formálja a 
po l i t ika i kultúrát, hatáskifejtése során a po l i t i ka i természetű 
közeg véleményalkotásának van kitéve. Továbbá az AB hatá
rozatok koherens rendszerének elemévé válva - pro fu turo -
befolyásolja a jövőbeni alkotmányértelmezések eredményét 
is. v 

Ezért nem csupán az alkotmányinterpretáció túlpoliti
záltságáról célszerű v i t a tkozn i , hanem arról is, hogy miként 
kezelhető a probléma gyökere, hogyan tehető alkotmányossá, 
közjogiassá a jogállami eszmékkel összhangban a po l i t ika i 
rendszer. Ez esetben ugyanis - a pol i t ika i rendszer részét képe
ző - par lamenti (párt)képviselők által a lkotot t törvények a lkot 
mányossági problémái valóban alkotmányjogi problémákká 

válnak, amelyeket az AB képes lesz az aktuálpolitikától e l vo 
natkoztatva, a po l i t i ka i rendszer alkotmányos alapjaira tá
maszkodva keze ln i . 

Természetesen az AB határozatok is hozzájárulnak a po l i t i 
kai mechan izmusok alkotmányosságához, de léteznek más 
eszközök is. A pol i t ika i elit rekrutációja során nagyobb gondot 
kel lene fordítani az alkotmányjogi képzésre, az állampolgári 
ismeretek és készségek szélesebb körű oktatására, a demokra 
tikus kultúra terjesztésére. 

Vizsgáljuk most meg az érem másik oldalát. Fentebb már 
uta l tam rá, hogy az alkotmánybírákat po l i t ikusok választják. 
(Olyannyi ra , hogy a jelölteket a média egyértelműen a kor
mánypárti vagy ellenzéki kategóriába sorolja.) Ebben a szituá
cióban pedig nem szakmai vagy személyi kérdésekről van 
szó - hiába próbálnak erről félrebeszélni egyes képviselők -, 
hanem egyértelműen po l i t ika i konf l ik tusok bukkannak fe l 
színre. Számomra úgy tűnik, a po l i t ika i élet szereplői azzal 
próbálják megtoro ln i az AB politikát kordában tartó döntéseit, 
hogy alkalomadtán veszélyeztetik a testület f o l y ama tos 
működését, azaz nem tudnak (vagy nem akarnak) megegyezni 
az új alkotmánybírák személyében. 

Ha a po l i t ika i rendszer alkotmányos lenne, és p o l i t i k u 
sainknak legalábbis halvány ibolyája lenne a jogállamiság 
és a demokrácia követelményeiről, akkor tudnák, hogy m i n d 
a törvényhozó ha ta lom, m i n d az azt ellenőrző, korlátozó 
sajátos ha t a lm i tényezők az Alkotmány (alkotmányozó 
hatalom) által konstituált hatalmak, így ab ovo nem áll j o g u k 
ban az alaptörvényen túllépve egymást akadályozni. Az a lkot 
mányozó szándéka ugyanis az volt , hogy a hatalommegosztás 
jegyében o l yan szerveket h o z z o n létre, ame lyek egymást 
ellensúlyozva és egymással kooperálva előmozdítják az a lkot 
mányosság megvalósulását. Ha a po l i t ikusok hata lomhoz ju t 
nak, akkor elsősorban azt kel lene megtanu ln iuk , hogy ezt az 
Alkotmány keretei között lehet gyakoro ln i . 

Alapvető gond , ha maga a rendszer ad a lkalmat arra, hogy 
botrányokba fúljon. 2 A rendszer fogyatékosságára utal az a 
tény, hogy az alkotmánybíró-választásból pol i t ika i ügyet lehet 
csinálni. 

Bármilyen kínos, a választás nem a jelöltekről szól. És hogy 
mi t érezhet i lyen esetben a jelölt? 

"Ám sírjon a nyílverte vad 
Ép gímnek tréfaság 

Mert ki vigyáz, ki meg szunyád 
így foly le a világ.'" 

C.N. 

'A statisztikai adatok szerint az állampolgári kezdeményezések 
ugyan nagyobb számban vannak, de releváns AB határozatok a 
tapasztalatok szerint állami szervek kezdeményezésére születnek. 
(Azonban az állampolgári kezdeményezések is tekinthetők a politikai 
rendszerből érkező impulzusoknak, amennyiben elfogadjuk, hogy 
az állampolgárok is részét képezik a politikai rendszernek.) 

2Lengyel László 
3Shakespeare: Hamlet, dán királyfi, ford.: Arany János 



HUMOR 

A csodálatos Befejeződött a félévi 
HIERARCHIA vizsgaidőszak 

Professzor 
a. , magasabb épületeket helyből ugrik át 
b. , eró'sebb és gyorsabb, mint egy tolatómozdony 
c . gyorsabb a kilőtt puskagolyónál 
d. , vízen jár 

e. , tanácsot ad az Istennek 

Docens 
a. , alacsonyabb házakat ugrik át helyből 
b. , erősebb, mint egy tolatómozdony 
o , éppoly gyors, mint egy puskagolyó 
d. , nyugodt tenger esetén vízen is tud járni 
e. , beszélt az Istennel 

Tudományos főmunkatárs 
a. , kis házakat hátszéllel, nekifutásból átugrik 
b. , majdnem olyan erős, mint egy tolatómozdony 
c . gyorsabb egy légpuskaskulónál 
d. , fedett úszómedencében jár a vízen 
e. , különleges kívánságok jóváhagyásakor beszélhet az 

Istenhez 

Adjunktus 
a. , egy rozoga kunyhón nagy nehezen átveti magát 
b. , kötélhúzásban egy gőzmozdony legyőzi 
c . ki tud lőni egy puskagolyót 
d. , jól úszik 
e. , alkalmanként beszél hozzá az Isten 

Tudományos munkatárs 
a. , amikor megpróbál átugrani egy épületet, nyomot 

hagy a falon 
b. , fut a vonat után 
c . néha el tud sütni egy puskát anélkül, hogy 

megsebezné magát 
d. , kutyaúszásban evickél 
e. , beszél az állatokhoz 

Tanársegéd 
a. , beszalad a házakba 
b. , három esetből kétszer megismeri a mozdonyt 
c . nem adnak neki fegyvert 
d. , úszógumival egész jól úszik 
e. , a falnak beszél 

Tudományos segédmunkatárs 
a. , elesik a küszöbben, amikor megpróbál bemenni egy 

épületbe 
b. , azt mondja, hogy "cs ihuhu" 
c . összefröcsköli magát a vízipisztollyal 
d. , sárból pogácsát formál 
e. , magában beszél 

Doktorandusz 
a. , emlékszik még arra, amikor az ajtón ment be és az 

ablakon ki 
b. , model l vasúttal játszik 
c . elfelejtette a krimináltechnikát 
d. , már kopoltyúja is van 
e. , csendben bólogat a többi oktató beszédére 

Titkárnő 
a. , felemeli az épületeket, és átsétál alattuk 
b. , lerúgja a mozdonyt a sínről 
c . fogával elkapja a kilőtt puskagolyót és megeszi 
d. , egyetlen pillatásától befagynak a vizek 
e. , O az Isten! 

"Ti, akik tudjátok mit szenvedtünk, emlékezzetek meg 
rólunk imáitokban!" 

Az illusztráció a 3. oldalon található cikkhez készült 

Expressis Verbis 



TAPOLCZAI GERGELY 

„ I s y is lehet" 
Interjú Tapolczai Gergellyel 

"Nyilas: Az ecetfa legyen a példaképe: ha kiirtják fs, ha bebetonozzák is a földbe, ez a kis 
növény megkeresi azt az egyetlen hajszálrepedést, amelyen kibújhat, hogy aztán lombot eresszen, 
s "beleröhögjön" a nagyvilágba: legyőzhetetlen vagyok!" 

T a p o l c z a i G e r g e l y , született Budapesten 1 9 7 5 - b e n . 
Testvére nincs. Édesanyja Pécsett végzett magyar-orosz szak
o n , most nevelőtanár Kaposvárott a Siketek Altalános Iskolá
jában. Édesapja szakoktató a Kereskedelmi Szakmunkás- és 
Szakközépiskolában. Gergő az óvodát is a siketeknél végezte, 
majd a siketek Általános Iskolájába járt Kaposvárott. Ezután 
normál gimnáziumba járt, szintén Kaposvárott (Munkácsy 
Mihály Gimnázium). " A z első hónap nehéz vo l t , mert a 
siketeknél 6-8 fős osztályok vannak, frontális az óra, m i n d i g 
értettük egymást és a tanárt. Itt pedig 30-as létszámú osztályok 
vo l tak . Másodmagammal vo l t am siket a g i m i b e n . Az elején 
nehezen fogadtak be, nem is nagyon próbáltak ve lem kap
csolatot teremteni az osztálytársaim. Később már m inden 
rendben ment . " 

"A g i m i negyed ik évében döntöttem e l , hogy a jogra 
j e l e n t k e z e m . Dékáni engedélyt kértem és kap tam a f e l 
vételihez, hogy a szóbeli felvételin is írásban felelhessek. 

Születésemkor a hallócsigám nem nőtt meg, de tudn i kel l , 
hogy ez nem betegség, hanem egy állapot. Többségünk ezt 
vagy örökli, vagy két-három éves korában középfül-gyul
ladása v o l t . " 

Az interjú készítése nem okozot t nehézséget, hiszen Gergő 
a kérdéseimet szájról olvasta, és halk, bár érthető módon vá
laszolt kérdéseimre. Számomra meglepő módszereket muta 
tott arra nézve, hogy hogyan tanult meg beszélni. Szülei már 
kisgyerek kora óta tanították neki a szájról való olvasást. Az 
általános iskolában a tanároknak rengeteg munkájába került 
a beszéd tanítása és javítása. Pár speciális módszert is muta 
t o t t : így például B és P betű elkülönítését, e h h e z kis 
papírgalacsint gyúrt és a kézfejére tette, majd a kezét a szájá
hoz emelte és ahogy k imondta a B betűt a papírgalacsin a 
kezén maradt, a P-nél ped ig lerepült. A legtöbbet a tükör 
előtt ültek tanárával és figyelték egymás száját. Szókincse és 
beszédtechnikája már a gimnáziumban is sokat fejlődött, és 
az egyetemi évek alatt ez még intenzívebben vált érzékel
hetővé. Saját hangját persze nem ismeri , de már sokan leírták 
neki , hogy m i l yen is. " Tudn i kell azt, hogy ahány siket ember 
v a n , a n n y i beszédstílus is I t ez i k . V a n , a k i t könnyebb 
megérteni, van akit nehezebb. A legfontosabb, hogy to le ran 
ciával találkozzunk a hallók részéről". Kisgyermek korában 
sok konf l iktus érte, ezeket meg kellett tanuln ia f e ldo lgozn i . 
Itt az egyetemen érzi leginkább, hogy intel l igens emberek 
körében nagyobb a to leranc ia , sokkal többen próbálnak vele 
kapcsolatot te remten i , s egyenrangú félként kezel ik. 

"Egyetemre elsősorban becsvágyból jöttem, bizonyítani 
akartam, hogy "így is" lehet. 

Nagyon sok siket beletörődik a helyzetébe, hogy úgyse 
megy... A kommunikációs akadályok sok siketet visszavetnek, 
inkább a magukhoz hasonlók között élik az életüket, ami 
végül is normális. T u d o m , hogy b i zonyos szempontból 

"kisebbség" vagyunk, de én nem törődöm bele, ha va l ami 
nem megy, ha valaki nem ért. Akár háromszor-négyszer is 
elismétlem a mondanivalómat vagy leírom, de a lényeg az, 
hogy működjön a kommunikáció." Úgy érzi, hogy élete 
legnagyobb teljesítménye, hogy bekerült a jogi karra. " A z 
egyetem után a SINOSZ- ban (Siketek és Nagyothallók O r 
szágos Szövetsége) szeretnék tevékenykedni, célom a siketek 
segítése és érdekképviselete. Első v o l t a m , ak i a j o g r a 
je lentkezett siketen, ma már van két nagyothalló "kol légám" 
(Pázmány Péter Katol ikus Egyetem és a Károli Gáspár Refor
mátus Egyetemen)." 

Gergő az egyetemen most harmadéves, különösebb g o n 
d o k nélkül birkózott meg a vizsgákkal. Az oktatók ugyan 
úgy keze l ik m in t a többi diákot, anny i különbséggel, hogy a 
szóbeli vizsgák helyett ő írásban fe le l . M i n d i g elég időt kap 
a tételek kidolgozására, tény, hogy neki pontosabban kel l 
foga lmazn ia m in t annak, aki szóban felel , de a tanárok ezt 
is f i gye lembe veszik az értékelésnél. 

Az egyetemi tudományos életben nem igazán vett edd ig 
részt. Saját bevallása szerint al ig van bármire is ideje, anny i ra 
e l f o g l a l t , a j e l n z e l v tanítása m i a t t . A h a r m a d é v e s 
évfolyamtanácsba beválasztották, ezt nagy elismerésnek 
tekintette és ez is mutat ja , hogy teljesen bei l leszkedett kör
nyezetébe. A je lnyelvet a siketek anyanyelvüknek vallják. 
A t an fo l yamokka l az a célja, hogy a halló és a siket világ 
között egy " h i d a t " létesítsen. Két éve a pécsi jelnyelv-oktató 

-Expressis Verbis-



TAPOLCZAI GERGELY 

abbahagyta a tevékenységét és a SINOSZ-tól Gergő kapott 
felkérést arra, hogy folytassa a tanítást. M a már a második 
csoportját tanítja, sőt a BTK-n is e lőad, aho l már húsz 
k o m m u n k á c i ó , m a g y a r és nye l vész s z a k o s ha l lga tó 
je lentkezet t az órájára. Ar ra a kérdésemre, hogy szigorú 
tanárnak tartja-e magát csak mo-solygott és anny i t válaszolt: 
"Én vidám tanár vagyok" . 

" T a n í t v á n y a i m k í váncs i ságbó l és é rdek lődésbő l 
je lentkeznek. A tanfo lyamokat is én szervezem, plakátokat 
ragasztok mindenhová és újsághirdetéseket adok fe l . Van 
alapfokú, középfokú t a n f o l y a m u n k és aki akar, j e l n ye l v i 
tolmács is lehet, de ehhez egy kétéves főiskola szükséges. 
Nyaranta kommunikációs tábort szervezünk a középfokot 
végzett hallgatók részére. Itt lehetőség nyílik a siketekkel való 
találkozásra és a je lnye lv gyakorlására. 

Az életem célja, hogy ebből a zárt világból kitörjek, ez 
már meg is történt, de szeretném, ha a hallók, azaz a magyar 
társadalom j o b b a n meg i smerne bennünket, hisz nagyon 
keveset tudnak rólunk. A tan fo l yamokka l is hozzájárulhatok, 
hogy közelebb kerüljön ez a két világ egymáshoz. Magyar 
ország sok városában is működik j e l n y e l v t a n f o l y a m , a 
SINOSZ-ban pedig a Kommunikációs Bizottság tagja vagyok. 
Kaposvárott megalapítottuk a s i ke tek ifjúsági klubját, 
amelynek megválasztottak elnökévé, és az Ifjúsági B izott 
sággal együttműködve keressük a kapcso la toka t a halló 
világgal. 

F i lozóf iám összegzése: j e l s z a v a m az o p t i m i z m u s ! 
Igyekszem a do lgok pozitívabb oldalát nézni és a rosszban 
is megtalálni a jót. Különben még itt sem tartanék. M e g 
tanul tam kezelni a "kon f l i k tusoka t " , amelyek a helyzetemből 
adódhatnak. Úgy állok a do lgokhoz , hogy nekem kell "felvilá
gosítanom" a tájékozatlan hallókat úgy is mondhatnám, hogy 
én "diktálom a feltételeket". N e m szeretem, ha úgy köze
lednek hozzám, hogy m i t hogyan m o n d j u n k nek i , amive l 
nem sértjük meg stb. Az t szeretném, ha úgy kezelnének m in t 
a többieket, és ha nekem segíteni akarnak, azzal tehetik meg, 
ha az artikulációjukra j obban odaf igye lnek . 

Magamról annyit , hogy elég magányosnak érzem magam, 
annak ellenére, hogy nagy a baráti köröm. A kollégiumban 
nagyon jól érzem magam, örülök, hogy társaságban vagyok, 
szeretek b e m e n n i az egye temre , halló társaimmal k o m 
munikálni. M i n t már mond tam, m ind ig úgy érzem, hogy kevés 
az időm, kirándulásra nem is ju t , igaz, hogy ebbe belejátszik 
a lustaságom is, hisz szívesebben olvasok el egy jó könyvet, 
m in thogy rábírjam magam arra, hogy k imozdu l j ak . Sok idő
met elvesznek a je lnye lv t an fo l yamok is, ráadásul most még 
a jeltolmács Főiskoláról is rámbíztak két lányt, ők gyakorlaton 
vannak nálam, értékelnem kel l őket, hogy hogyan tolmá
csolnak (pl . te le fonon, bo l tban , orvosnál). 

Nyilas jegyében születtem, ez a jellemzés szerint: a kentaur 
négy lábával a földön, de az íjával a Napot célozza meg, 
azaz a vágyai magasba törnek. Úgy érzem ez passzol rám, 
racionális vagyok, de vannak álmaim." 

Együtt képzeltük el azt, hogy jön egy jótündér. Gergő 
vágyai között m in t elsőrangú álom egy fantasztikus motor 
(lehetőleg Kawasaki...) és egy világ körüli utazás szerepelt, 
m e l y b e n pe r sze az is b e n n e v a n , h o g y s o k e m b e r t 
megismerjen a világ m i n d e n részéről. 

A m i k o r a hobbykról vo l t szó, Gergő az olvasást említette 
elsősorban, ami t az életében nagyon fontosnak tart, mert 
hozzájárult szókincse gyarapításához. (Nagyon sok siketnek 
kicsi a szókincse, minél több szót ismernek, annál j obb a 
kifejezőkézségük a je lnye lv által). Úgy érzi, műveltsége által 
sikerült k i eme lkedn ie az átlagsiketek közül. 

Beszélgetésünk során nem hagyhattam ki a "kedvencek " 
témakörét sem. A f i lmek közül sci-fit szereti a l eg jobban , 
va l amin t az életrajzokat és a történelmi regényeket. Kedvenc 

f i l m j e i : a Star Wars trilógia, A r i zona i álmodozók, Esőember. 
Csak néhány a sok közül... Kedvenc írói: Róbert Mer le , Isaac 
As imov és Péter Marsha l l . A m i k o r a versekre került a sor, 
Gergő ezt kényes témaként jelölte meg, hiszen ők az általános 
iskolában több energiát fektettek a beszédfejlesztésre, m i n t 
az i roda lom tanításra, ezért kevés verset tanultak, és nem is 
szerették a verseket. Általánosságban is elmondható, hogy a 
siketek többsége nem válik olvasóvá, és a verseket pláne nem 
értik és n e m is szeretik. Gergő elmesélte, hogy édesanyja 
sokszor korhol ta azért, hogy pótolnia kel lene mulasztását, 
de saját szívéhez legközelebb a próza áll, m in t műfaj. 

Igaz, hogy nem hal lhat ja a zenét, és a kottát sem ismeri , 
de Gergőnek mégis van kedvenc zeneszerzője: Beethoven, 
akinek életrajzát olvasta, és el ismeri azért, hogy siketen is 
képes v o l t zenét s ze r ezn i . A ma i zene i vi lágról is van 
véleménye a v ideok l i pek alapján. A különböző együttesekre 
vonatkozóan csupán anny i t jegyzett meg, hogy a Meta l l i ca 
féle stílust nemigen díjazza. Gergővel találkozhatunk az 
egyetemi bu l i kban is, ahol még táncolni is láthatjuk. Annak 
ellenére, hogy a zenét nem hal l ja , a nagy hangerősség miatt 
testén és az ereiben érzi a r i tmust. 

Érdeklik az idegen nyelvek is. Ango lu l tanul és az írásbeli 
nyelvvizsga nyújt számára lehetőséget a megmérettetésre. 

Négy éve van jogosítványa, amin sokan megdöbbennek, 
de a vezetéshez jó látás szükséges! 

A m i k o r azt kérdeztem, hogy hisz-e Istenben, nem vo l t egy
értelmű a válasz, de indoklásként azt mondta , hogy "ez is 
egy elnevezés, m indenk i úgy nevezi , ahogy akarja azt a va la 
mi t amiben h inn i akar, vagy amit a bensőjében érez. Én nem 
Istennek hívom..." 

"Hét éve van köztünk", de visszajár a siketekhez is, mert 
ó'ket sorstársainak va l l ja . Mentalitását tek intve inkább ha l 
lónak érzi magát, persze tud ja , hogy állapotát tek intve a 
siketek közé tartozik. Gergő édesanyja egyszer úgy je l lemezte 
fiát, hogy "kétéltű". Lehet benne va lami . . . 

G e r g ő még szükségesnek t a r t o t t a e l m o n d a n i a 
következőket: "Sokan használják azt a kifejezést, hogy sü
ketnéma. Ez nem jó szóhasználat! A S INOSZ álláspontja 
szer int a süket szó sértő. Ezt a hallóknak persze nehéz 
megérteniük, me r t n e k i k inkább a siket a g u n y o r o s a b b 
hangzású . V a n n a k s i k e t e k , e n y h e és sú lyos f o k b a n 
nagyothallók. Az előbbieknek a szájról olvasás, az utób
b iaknak ezenkívül a hallókészülék is segít." Az általános 
iskolában Gergőnek is kötelező v o l t a hal lókészülék 
használata, segített is a hallásmaradványa fejlesztésében, de 
a beszédértésben n e m . N e m is szerette ho rdan i , ugyanis 
k o n f l i k t u s o k h o z is vezete t t , így p l . ha az utcán v ise l te , 
furcsálló tekintetek meredtek rá. Gyerektársai csúfolták, és 
ezt egy kisgyereknek sokkal nehezebb elviselni. Igy hát inkább 
zsebre vágta a készüléket és csak az iskolában tette fel újra. 

A m i k o r témát váltva a politikáról kérdeztem csak röviden 
vol t hajlandó válaszolni, mert a po l i t i ka nem tar toz ik k i eme l 
ten az érdeklődési körébe: "A politikáról csak annyi t , hogy 
nem vagyok oda érte, elég marhaság az, ami most Magyar 
országon f o l y i k " . Az Európai Unióva l kapcso la tban sem 
mondható Gergő bizakodónak, szerinte ugyanis túl sok a szó 
és kevés a tett ezen a téren is. Bár igazából nem tud ja eldön
teni , hogy ő maga támogassa-e az Unió bővítését, hiszen o l y 
sok a negatívum is ezen a téren. 

A beszélgetés végén Gergő arra kért, hogy tolmácsoljam 
köszönetét Kajtár professzor úrnak az első év elején nyújtott 
támogatásáért. 

Végezetül következzék Gergő rövid önjellemzése: "M i l yen 
is vagyok? Opt im is ta , becsvágyból kitartó, szeretem a h u 
mort , nyitott vagyok mindenk i felé, aki szeretne engem megis
m e r n i . " 

Tirjer Nikol 
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Nyilvános interjú 
Csurka Istvánnal 

Deákné Vászna Talkshow, 1996. október 16. Univ Étterem 
szerkesztett változat 

A következő beszélgetés egy olyan politikussal készült, akinek személye soha nem látott mélységű 
szakadékot teremtve húzott választóvonalat az egyes politikai táborok és választópolgárok között. Sokak 
mumusként riogatnak nevével, mások pedig megváltóként, az igaz szó egyedüli kimondójaként tisztelik. 
Egy dolog tekintetében az egykori drámaíró valóban megelőzte kortársait, elsőként mert feszegetni olyan 
problémákat, amelyekhez az értelmiség azóta sem mert igazából hozzányúlni. Csurka már évek óta rendület
lenül, s néha otrombán, elementáris erővel fogalmaz meg olyan alapkérdéseket, amelyeket a rendszerváltó 
értelmiség csupán 1995-ben Szálai Erzsébet vitaindító tanulmányával megtörve a dermesztő'csendet mert 
felvetni. A rendszerváltó elit - talán emiatt is - kiközösítette ó't, tevékenységének eredményessége is 
ellentmondásos: katasztrofális, 1%-os választási eredmény az egyik részről, százezres, óriási tömegtüntetések 
az érem másik oldalán. Furcsa érzés volt egy színpadon, egy méterre ülni Csurka Istvántól, ahol kísérletet 
tettem arra, hogy legalább a magam számára megfejtsem a Csurka-jelenséget, tekintetéből azonban szinte 
semmi erre vonatkozót nem tudtam kiolvasni, a közönség MIÉP-szimpatizáns része érezhetően el volt ra
gadtatva, mi érdeklődő egyetemisták, akik testközelből akartuk látni őt, megmaradtunk kétségeink között... 

Nem tudtam tehát eldönteni azt, hogy Csurka István a társadalom (elkismerete-e, és akikkei szemben 
áll, a lelkiismeretlenek társasága-e... 

- A Magyar Fórum egyik októberi számának címlapján 
megjelent közlemény szerint a Ml ÉP Suchman Tamás priva
tizációt felügyelő miniszter megüresedett helyére Tocsik 
Mártát javasolta tárca nélküli miniszternek. Miért éppen az 
ismert jogásznőre esett a választásuk? 

- Tagadhatat lan, hogy ez egy i ronikus kijelentés. N e m is 
akartunk mást, mint nevetségessé tenni az egész kormányt 
és magát a jelenséget. Miről van szó: azóta már sok m inden 
történt, méginkább a főszereplőjévé vált a do lognak ez a b i z o 
nyos Tocsik Márta, de va lamenny i miniszter, koalíciós képvi
selő egyetemlegesen felelős azért, hogy ez a korrupció k ia la 
kul t . Egyik miniszter se mond ja , hogy nem tudot t arról, hogy 
az önkormányzatokat meg akarták rövidíteni. Eladták az ön 
kormányzati vagyonokat , beleértve a földterületeket is, és 
amikor eladták, már akkor nyilvánvalóvá vált, hogy a Nemzet 
közi Va luta Alappal szemben kötelezettségeiket csak akkor 
tudják tartani , i l letve az egész pénzt, ami befo ly t másképpen 
fe losztani , ha az önkormányzatokat nem f izet ik k i , visszatart
ják a pénzüket vagy kevesebbet f izetnek, és becsapják őket, 
min t ahogy azt az egész társadalommal teszik. Ezeket az intéz
kedéseket megvalósítják, és - elnézést a kifejezésért - van 
pofájuk fél százalékos nyugdíjemelést adni az embereknek . 
És erre más lehetőségünk nem is lehetett, m in thogy az egészet 
nevetségessé tesszük, és a továbbiakban még ennél is tovább 
megyünk ma jd . Tocsik Márta éppen o lyan jó privatizációs 
miniszter lenne, sőt talán még j obb , m i n t Suchman Tamás, 
de belügyminiszternek is e lmenne, mert a korrupció e l len i 
harcban legalább szerzett va lami gyakor latot . 

- Mennyiben tartja bűnösnek Tocsik Mártát? 

Tavarisi konyec 

- N e m tartom bűnösnek. Egy sajátos képződmény, aki k i 
használja a helyzetet. Ez az egész közvetítői kereskedelem a 
mai kor legnagyobb rákfenéje. 

- Elnök Úr, mit gondol mi lesz a kifutása a Tocsik-ügynek, 
hiszen az Ö n véleménye szerint is ez csak a jéghegy csúcsa, 
napvilágra kerülhetnek-e még eleddig eltitkolt botrányos 
ügyek? 
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- Több ízben megírtam már és ki fe j tettem, hogy ez tu l a j 
donképpen azért került napvilágra, mert az SZDSZ a régi 
terveket forgatja újra a fejében, ki akar menni a koalícióból, 
de ugyanakkor meg akarja ágyazni magának a jövendő' helyét 
az 1998 utáni magyar politikában. Ez egy sajtóközlemény, 
aztán egy elég vérszegény interpelláció hangzott el ebben a 
kérdésben. I lyen ügyeket összegszerűen számosat találhat
nánk. A Magyar Fórum szinte m inden héten fe lhozot t egy 
ehhez hasonló súlyú ügyet, interpellált is képviselője, mégsem 
lett belőle semmi , mer t a sajtó, a rádió és a televízió, amelyek 
az SZDSZ irányítása alatt állnak, nem álltak mellé. Ebből 
országos, sőt világraszóló botrány lett, mert ezt a sajtó fe lkap 
ta. Előre készen vo l tak a tervek arra, hogy hogyan fogják ezt 
fellőni, hogyan fognak ebből óriási c i rkuszt kavarn i , m i n t 
ahogy Deutsch Tamás e lmond ta az interpellációjában. M i , 
akik belülről látjuk ezt, szenvedő alanyai vagyunk. Tehát ez 
azért lett ügy, mert va lak ik így akarták. És most is így akarják, 
csak most már egy kicsit változott a helyzet, mert az MSZP 
visszarúgott és a botránynak a hullámai átcsaptak a fejük fö
lött. Most már azon gondo l kodnak , hogy szigeteljék e l , h o 
gyan dobják rá Tocs ik Mártára, és arra a néhány emberre , 
akik természetesen közéjük tartoznak, tehát bűnösök, de még
sem a főbűnösök, mert az maga a kormánypolitika. 

- Mit a véleménye, az eset kapcsán fennáll-e a veszélye 
annak, hogy az állampolgárok végképp megkérdőjelezzék a 
parlamentáris demokrácia alapvívmányait és létjogosultsá
gát? Kikerülhet-e ebből a helyzetből a M I ÉP nevető harma
dikként, győztesként? 

- Kérem szépen, m i az igazságaink terjesztésével, a követ
kezetes saját politikánkkal akarunk előtérbe kerülni. Termé
szetesen, m in t po l i t i kusok ki is akar juk használni ezeket a 
lehetőségeket, de nekünk nem az az elvünk, hogy minél rosz-
szabb annál j o b b . Látjuk annak is a veszélyeit, hogy ez a 
gátlástalan, egymást taposó po l i t ika árt is ennek az országnak. 
A pontos helyzet az, hogy az SZDSZ most egy kicsit e lb i zony 
ta lanodott . N e m azért, mert érintve vannak egyes képviselői, 
mármint azok, akiket nyilvánosságra hoztak, hanem az egész 
társaság érintve van . A z o k a privatizációk, amelyekről szó 
sem esett, amelyeket esetleg külföldi úgynevezett off-shore 
cégekre íratnak rá, azok éppenúgy benne vannak ebben, min t 
a növényolajipar, az élelmiszeripar és az igazán haszonterme
lő iparágak eladása, a debrecen i vízmű eladása és így tovább. 
Az egész mögött az energia ipar kiárusítása áll, m in t legdön
tőbb nemzetel lenes tény. Mos t abban versenyeznek, hogy 
melyikük a nagyobb purifikátor, melyikük fogja először szét
verni a korrupciót, melyikük kerül ki előbb a válságból. Ter
mészetesen azt nem akarják, hogy va lami is változzék, t o 
vábbra is mindket ten rajta akarják tartani a kezüket mindenen 
és a maradékból minél többet akarnak kisajátítani. Ha a 
nemzeti o ldal nem lép fel és nem vállalja az egész kisemmizett 
társadalom képviseletét, akko r ezt meg is tesz ik . Az a l 
kalmatlanságuk és a mohóságuk teremtett o lyan helyzetet, 
hogy le lehet csapni rájuk. Ha az ellenzék nem fog össze 
ellenük, akkor valamelyikük győztesen fog kikerülni ebből a 
csatából, úgy fog fellépni m i n t a közjó legfőbb védelmezője 
és a korrupció el lenes harc vezéralakja, de közben anny i ra 
bemocskolják egymást, hogy talán a társadalom nem fogja 
nekik e l h i nn i . 

- Ha szokásához híven ennyi időt szentelt az SZDSZ kriti
kájára ma is, akkor javaslom, hogy vegyük most górcső alá a 
kisebbik koalíciós pártot, hiszen amikor Ö n a koalíciót osto
rozza, a legnagyobb csapásokat mindig a liberális párt kapja. 
Honnan származtatható ennek a pártnak az Ö n által ördögi-

Százezer ember előtt 

nek, parazitának titulált mivolta és milyen szerepe volt ennek 
kialakulásában a Duna-gate botránynak? 

- Ez egy hosszú történet. Bármi áron a hata lomban maradni 
- ez az SZDSZ pol i t ika i alaptétele és eszerint is működik. Ez 
természetesen eredendően bolsevista, l en in i s ta , t rock is ta 
magatartás vo l t . Szüleik és saját maguk révén benne vo l tak a 
Kádár-hatalomban, Aczél György v o l t a patrónusuk, de 
ugyanakkor ők vol tak a legnagyobb ellenzékiek, ők adtak ki 
szamizdatokat, ők mondták ki először, hogy Kádárnak menn ie 
ke l l , csak éppen semmi bajuk nem lett belőle. Igy szerezték 
meg mesék kitalálásával a következő lépcsőben a Duna-gate 
botránnyal a legradikálisabb ellenzéki párt nimbuszát, amely 
ről a titkosszolgálat előzőleg tájékoztatta őket. Előadtak o lyan 
do lgokat , hogy be tudtak menn i a Belügyminisztérium legtit 
kosabb iratttárába, és onnan kiemelték azt az anyagot, amely 
rájuk nézve természetesen semmiféle terhelő adatot nem tar
ta lmazot t . Egy csomó listát közzétettek, ame lyekke l aztán 
sakkban tartották az egész po l i t ika i életet. Ők vo l tak legna
gyobb a nacionalisták, aztán amikor a választásokon másodi
kak lettek odaálltak az MSZP, azaz gyakor lat i lag az MSZMP 
mögé, m inden o lyan intézkedést elszabotáltak, ame ly ik vala
me l y i k vo l t kommunis ta fejes gazdasági szakember menesz
tésével járt vo lna . Paktumot kötöttek Anta l la l , amelyben b iz to 
sították, hogy Surányi legyen a jegybankelnök, és hogy nem 
kérünk a Va luta Alaptól adósságelengedést, azt a pénzügyi 
politikát fo ly tat juk, amelyet Grósz Károly és Németh Miklós 
kormánya. M i n d e n t megtettek azért, hogy a nemzet i o lda l a 
kormányzása idején a lehető legnagyobb mértékben meg 
gyengüljön. A spontán privatizációval a nemzet elvesztette 
tőkéjét, amiért az SZDSZ minden felelősséget a nagyobb ik 
koalíciós pártra hárít. Az ő pénzügyi politikájuk lett ráerősza
ko lva erre a kormányra, amelynek pénzügyminiszterei fél 
lábbal m i n d i g SZDSZ-esek vol tak. És most, a kurzus vége 
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felé keresik maguknak az új hitelesítési lehetőséget. Előjönnek 
ezzel a korrupcióval és közben a FIDESZ-t tolják maguk előtt, 
ugyanis nem véletlenül van beállítva a FIDESZ a sajtóban a 
korrupció e l leni harc vezetőjének, keresik az új helyüket, 
hogy amikor k iugranak puhára essenek. 

- A z Antali-féle paktumpolitikát, a kormányzati tehetet
lenséget és a sorskérdésekre való válaszadás hiányát támadva 
kritizálta a korszak leghírhedtebb politikai tanulmányában 
a rendszerváltás felemás sikerét. A politikához értők ma is 
arról vitatkoznak, hogy antiszemita töltésű volt-e... 

- A 92-es tanulmányom lényege az vo l t , hogy felhívtam a 
kormány figyelmét arra, hogy ha azt a politikát fo lytat ja , amit 
1992-ig, és ha a saját tömegeivel, azaz a keresztény nemzet i 
középosztállyal szemben elutasító magatartást tanúsít és a 
liberális felső rétegeket favorizálja, akkor bukásra van ítélve. 
A legnagyobb támadások Anta l l József szárnya részéről értek, 
Debreczeni József, az M D F liberálisainak egyik vezéralakja 
le merte írni, hogy a tanulmányom náci alapvetés. Később 
minden sajtóközlemény ebbe kapaszkodott bele, ho lot t ezt 
ő n e m is bizonyította. Ettől kezdve felerősödött az, hogy én 
szélsőséges és ant iszemita vagyok, ped ig az általam leírt 
tények mára nemzetközileg is igazolódtak. Új pártot kel lett 
alapítanom. Azért lettem közellenség, mert az érdekeiket sér
tettem azzal , hogy nyilvánosságra hoz tam b izonyos tényeket. 
Az ún. zsidókérdést nem lehetett megkerülni, akkor lehettem 
volna antiszemita magatartással vádolható, ha ezt nem teszem 
meg, ugyanis én mindenk inek a szemébe m o n d o m , ami t g o n 
do lok . A magyarságra sokkal nagyobb kritikát gyakoro l t am, 
m in t bárki másra. 

- Elnök űr, a kilencvenes évek Magyarországában létezik-
e még zsidókérdés, és ha igen, akkor Ö n hogyan oldaná azt 
meg? 

- A zsidókérdés, m i n t faji kérdés hálaistennek nincsen a 
magyar társadalomban. Létezik v iszont po l i t ika i kérdésként: 
azok , ak ik a l egnagyobb h a t a l o m m a l , pénzügyi lehető
ségekkel, a privatizációban a legnagyobb előnyöket élvezve 
az országot vezetik, m i l y en érdekű politikát fo lytatnak. Néz
zük meg akkor már, hogy ők hova is tartoznak. Ez nem zsidó
kérdés, ez po l i t ika i kérdés, és egyáltalán nem lehet úgy fe lvet 
n i , hogy ki minek született, mert az én szememben legalábbis 
n e m azért rossz va lak i , mer t ennek vagy annak született, 
hanem azért mert i lyen és i l yen politikát folytat . Ha magyar 
vagy nemzetel lenes politikát folytat, akkorán úgy g o n d o l o m , 
helyesen járok e l , ha bemuta tom, hogy az az ember kicsoda. 
Természetesen ezeket a kérdéseket nem lehet megkerülni, 
hiszen aki a mélyére néz ennek, azt látja, hogy ezek b i zony 
összefüggenek. N e m azért nem egy kiskundorozsmai paraszt
ember a je len legi magyar kormányfő, mert ő egy k i skun 
dorozsmai parasztember, hanem mert azokat el kell n y o m n i , 
kipusztulásra vannak ítélve, nem szabad, hogy az érdekeik 
érvényesüljenek. Színházi szerző vo l t am, egyáltalán hogy 
képzelik, hogy én ant iszemita vagyok (derültség a közönség 
soraiban). 

- Ö n mindig is rendkívül nagy vehemenciával támadta a 
köztársasági elnököt, az általa beterjesztett, Btk.-t módosító 
és később el is fogadott törvényjavaslatot, a „ lex Göncz"-öt 
egyenesen patkánytörvénynek, gyú'löletkoncentrátumnak 
nevezte. Vajon miért? 

- Göncz Árpád ennek a paktumpolitikának a terméke. Úgy 
lett köztársasági elnök, hogy erre e leve kiválasztották. A 
pak tum lényege az vo l t , hogy az országgyűlés választotta 
meg. Lefogta a kormány politikáját, b izonyos do lgokat az 
Alkotmánybíróság felé terelt, b izonyos do lgokat nem írt alá. 
N e m engedte, hogy a rádióban és a televízióban egy tisztulási 

fo lyamat i ndu l j on meg és azokat pártolta, akik a kormány 
el len léptek fel nyíltan. Kérem, tessék megnézni, hogy ezzel 
a kormánnyal menny i r e egyetért Göncz Árpád, aláírt olyan 
törvényeket , a m e l y e k e t később az A lkotmányb í róság 
megsemmisített, egyet lenegy zokszava nem vo l t o lyan törvé
nyek esetében, a m e l y e k bizonyíthatóan kárára váltak a 
nemzetnek. Teljesen értelmetlenül beterjesztette ezt a lex 
Gönczöt is, ami t nem mernek a lka lmazn i . N e m is a k isebb
ségeket védi, hanem a magyarságot és a magyar gondo la to t 
akarja cenzúrázni, visszaszorítani, az embe rek agyában 
e l fo j tan i . A törvénynek az a lényege, hogy a magyarságot 
o l yan belátásokra és megalkuvásokra akarja fenyegetően 
kényszeríteni, ame l yek n e m teszik lehetővé, hogy va lak i 
nemzet i kérdésekben k i m o n d j a az igaznak vélt do lgokat , 
hogy a nemzet szel lemi háztartása egészségesen fejlődjék. 
Semmit nem m o n d a magyar nemzet védelmében, nem segíti 
elő a sajtótisztesség kialakulását. 

- Kérem, hogy akkor segítsen értelmezni azt a tényt, hogy 
Göncz Árpád 1990 óta folyamatosan a népszerűségi listák 
élén trónol megingathatatlanul, válaszából adódóan ugyanis 
ennek kétféle magyarázata lehet, vagy manipulálják a felmé
réseket, vagy a választópolgárok értékítéletével vannak gondok... 

- Hát kérem szépen, ezek a különösen a Szonda-lpsos á l 
tal közreadott közvéleménykutatások hamisak, már csak azért 
is, mert feleslegesen sokszor teszik őket közzé értelmetlenül. 
Ezzel tulajdonképpen nem bemutatják, hanem befolyásolják 
a közvéleményt. Ezek i lyen előrevetített jóslatok, amelyekhez 
igazítani akarják az embereket. Van is ennek hatása. Személyi 
kérdésekben az emberek az elsőket választják, mert győzni 
szeretnek, és csak másodszor akarnak az ország sorsán fordí
tan i . A magyar természetben van is i lyen vonás, amely ik m i n 
d i g e l lenkez ik csakazértis. Tudják ők ezt, ezért kétirányú a 
működésük, k io l tan i a gondolkodó embereket, nem engedni 
gondo l kodn i a társadalmat, hogy is hívják ezt a médiasztárt? 
- Friderikusszal elhülyíteni az embereket teljes mértékben és 
megakadályozni a gondo la tok kifejlődését. A közvélemény
kutatások meg se rezzenek arra, ha százezer ember o lyan 
do lgokat kiabál nevük hallatára, amiket én n e m is akarok 
elismételni, mert szégyenlős ember vagyok. A m i k o r Torgyán 
keményen kezdett beszélni március 14-én, akkor lefokozták, 
am iko r megpróbált kicsit simulékonyabb lenn i , meg ju t a l 
mazták. 

- Ö n tavasszal komolyan fontolgatta, hogy pályázik a 
Magyar Televízió elnöki címére. Esetleges megválasztása ese
tén milyen változásokon mentek volna keresztül az MTV 
műsorai , tar ta lmi lag hasonlatossá vált vo lna műsorok 
hangvétele a Nahl ik Gábor és Pálfy G . István nevével 
fémjelzett korsza-kéhoz? 

- N e m , a M a g y a r T e l e v í z i ó a k k o r sem működöt t 
rendeltetésszerűen. Pálfy G., Sugár és Chrudinák nagy nehéz
ségek közepette működtek. A televízió üzenete akkor is az 
SZDSZ üzenete v o l t , hiába v o l t o l y a n vezetés, a m e l y i k 
megpróbált ez e l len tenn i . Én nem vettem komo lyan a pályá
zatot , t u d t a m , hogy ki v agyok zárva, de mégis beadtam 
gondos előkészítés után egy tanulmányt, amelynek alapján 
lehetne egy jó közszolgálati magyar televíziót csinálni, abban 
s e m m i s e m hasonlítana arra, amit most művelnek a televízió
ban. O t t a hírek hírek volnának, a kommentár kommentár 
l enne , a kultúra p e d i g kultúra. M o s t a hírek rémhírek 
tendenciózus csokorba kötve, a kommentárok bele vannak 
építve a hírekbe, rejtett üzenetek vannak, a félrevezetésre 
megy az egész. Hát a kultúra? Ki látott valaha kultúrát? Időn
ként, ünnepi a l ka lmakkor elővesznek nemzet i alapműveket, 
beszélnek róla, néha be is mutatják. Az egész úgy van 
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megszerkesztve, ráadásul a reklám szószával leöntve, hogy 
abból az emberek ne értsenek semmi t , ne épüljön bele 
nemzet i je l leg, ne érezhessék a sajátjuknak. Idegen az egész, 
nagyrészt idegenek is szerepelnek, m inden rossz benne. Én 
természetesen ezt megvál toztatnám, m i n d e z persze a 
személyeken múlik, én természetesen nagy tisztogatást 
csinálnék a rádióban és a televízióban. Másképp ezt nem 
lehet. 

- A tavalyi őszi M I ÉP naggyűlésen Ö n említett egy lehetsé
ges jövőképet országunkra nézve, miszer int "ott , ahol 
egyszer elhatározták, hogy a brit gyarmatbirodalom része
ként egy kis területen létrehoznak egy ún. zsidó államot", 
egy újabb elhatározás született, hogy Európa közepén is egy 
hasonló államot kellene létrehozni. Ö n úgy vélte, hogy 
Magyarországot szemelték ki alkalmas terepként arra, hogy 
a szellemi térhódítás után ténylegesen is átvegyék a hatalmat. 
Mindez meglehetősen meseszerűnek tűnik, ijesztegetésnek 
is szánta? 

- N e m . A nyugat-európai sajtóból ve t tem az értesülést. 
1993-ban a zsidó világszövetség tartott egy összkonferenciát 
Prágában, ahol leszögezték, hogy a zsidóságnak létre kell 
hozn ia harmadik , európai pillérét. Egy van Észak-Ameriká
ban, egy van Izraelben és egy félig-meddig működik Nyugat-
Európában, elsősorban Párizsban. Budapest és Magyarország 
alkalmas, mert már csak itt van i lyen he lyzetben és tömegben 
a zsidóság, és csak itt élvezi a türelmes nép jóindulatát. Kör
nyezetünkben m i n d e n h o l kiirtották őket, csak Magyaror 
szágon nem, Hor thy Miklósnak és magyar úri középosztály 
jóindulatú közreműködésének köszönhetően hála istennek 
itt megmaradt ez a réteg. A telepesek kérdése a közel-keleti 
probléma lényege. A telepeseket Oroszországból és Ukra j 
nából akarják odav inn i , ott számukra életet adn i . Ez a pol i t ika, 
mive l nagyon drága, a vége felé jár, de Netan jahu tovább 
akarja folytatni , amit már nem bíraz Egyesült Államok. Orosz
országban, Ukrajnában nagyon rosszak vo l tak életviszonyok, 
Magyarországon nem vo l t hajlandóság pogromokra , ezért ez 
a legalkalmasabb terület. Én azt m o n d o m , hogy ez így rend 
ben is van , fogad junk be anny i üldözöttet közülük, amenny i t 
a magyar nép jónak lát. Úgy v iszont n e m megy ez, hogy 
kapjuk a román-magyar alapszerződést f o l y i k a Nemzet i 
Bank népnyomorító pénzügyi politikája az anyák szülésének 
meggátolása, az iskolák elsorvasztása, a magyar nép életle
hetőségeinek tönkretétele és kisemmizése. Egyezzünk meg, 
kapjon m indenk i va lami t . A zsidók kárpótlására csak 4 m i l l i 
árd for in t összeget jelöltek k i , de nem határozták meg annak 
a közalapítványnak a vagyonát, amely az egészet a kezében 
fog ja t a r tan i . N e m t u d j u k , hogy m e k k o r a magyar állami 
vagyonok vannak benne, és ha kérem, Tocs ikosan fo l y i k 
tovább a magyar po l i t i ka , akkor továbbra sem fog juk t u d n i . 
{Óriási taps a közönség soraiból). M a o l yan állapotban van 
az ország, hogy az emberek félnek, hogy elveszt ik azt a kis 
jövedelmet amiből már most sem tudnak megélni. 

- Említette, hogy feljövőben vannak a szélsőségesnek 
címkézett pártok, eljátszodozott-e valaha azzal a gondolat
tal, hogy mi történne akkor, ha Ö n és társai egyszerre kerül
nének hatalomra Európában? „Nacionalista" nemzetállamok 
ily módon felálló diffúz közösségével, tehát Jörg Haiderek, 
Zsirinovszkijok, Jean-Marie Le Penek vezette országokkal 
elképzelhetőnek tartaná-e az európai integráció folytatását, 
és egyáltalán mennyire euroszkeptikus Ön? 

- Kérem szépen, ügyes kérdés ez, neveket egymás mellé 
soro ln i , dehát Zs i r inovszki j t én már párszor le lep leztem. Ő 
egy KGB-s f igura, akit azért találtak k i , hogy így fejjék meg 
amenny i re csak lehet Amerikát, hogy felfújják a szélsőjobb

o lda l i veszélyt, jön Zs i r inovszk i j , i jedjen meg a tőke és ad jon 
pénzt. Egy darabig bejött ez, de most, hogy a beteg Jelcint 
amerikai közreműködéssel tízmilliárd dollár ráfordítással sike
rült megválasztatnia egy amer ika i teamnek , Zs i r i novszk i j 
eltűnt, vége. Funar nemsokára ugyanerre a sorsra ju t , de azt 
hiszem, hogy Le Pen, Haider meg én itt maradunk ezen a 
porondon egy kicsikét, és sok borsotfogunktörni a liberálisok 
orra alá. Ezt a m inden t összemosó maastr icht i Európát, ahol 
elsősorban fogyasztónak kell az ember jellegtelenül, nemzet i 
identitás nélkül, nem támogatjuk, hanem a saját értékeink 
képviseletét, tiszteletét és a közösbe való beépítését kívánjuk 
Le Pennel mindke t ten . Óva intenék m indenk i t attól, hogy 
ezeket a j o b b o l d a l i n a k és szélsőségeseknek ítélt pártokat 
lekics inyel je . Le Pennek ötmillió francia szavazója van, a 
társadalom egyharmada mindenképpen az igazát va l l ja . A 
tendenc ia azt muta t j a , hogy a jövő Európájában ezek a 
nemzet i erők fognak előretörni. A világnak elege van az IMF, 
a bankok és a pénzügyi manipulációk által diktált gazda
ságpolitikából. Egyezünk abban is, hogy a pénzügyi világfo
lyamatokat hasonlóképpen ítéljük meg. N e m a működőtökét, 
nem a nagy közszükségleti beruházásokat, nem az igazi f e j 
lesztéseket pártolja a finánctőke, hanem tőzsdézik, játszik, 
gyűjti a tőkét és a hatalmat. Ez fog előbb-utóbb a világ romlá
sára veze tn i , ugyan is elkerülhetetlen ennek a pénzügyi 
rendszernek az összeomlása. Egy mexikói csőd már vo l t , a l ig 
tudták megmenten i . N e m lehet t u d n i , hogy ez a pénzügyi 
pol i t ika m ikor eredményez megint egyvilágkrachot, és hogy 
akkor mi lesz egy felkészületlen, teljes mértékben k i szo l 
gáltatott Magyarországgal. M i többek között azért sürgetjük 
a nemzet i összefogást, hogy ezt változtassuk meg, kérjünk 
fizetési halasztást, kamatfizetés elengedést stb. Ez a pénzügyi 
kormányzat mégcsak hal lani sem akar a tárgyalásokról, azt 
hazudja , hogy ez okozhat ja a nemzet összeomlását. Nekünk 
önálló pénzügyi politikára van szükségünk. Egy tanulmány
ban bizonyítottuk is, hogy azok az intézkedések, amelyeket 
most hoztak, a Magyar Nemzet i Bank privatizációjára irá
nyulnak. Ha a jegybank idegen kézbe kerül, akkor az or 
szág függetlenségéről beszélni nevetséges. 

- csó'zik-

Jean-Marie Le Pen 
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Technikai forradalom a vizs3áztatásban 

Akinek nem inge... 
Az emberiség, de legalábbis a társadalom egy rétegének 

fejlődése elért arra a pontra , amikor már nincs o lyan helyzet, 
nincs az az időpont, amikor és ahol ne lenne arra lehetőség, 
hogy a keresett, sőt néha követelt személyt ne tudná elérni 
az, ak inek éppen eszébe j u t . Manapság már itt is, o t t is 
megcsörren az egyre nagyobb tért hódító és fokozo t t nép
szerűségnek örvendő mob i l te le fon. 

Az épeszű embert ez önmagában nem irritálja, mert a kis 
szerkezet előnyei, hasznossága könnyen beláthatóak. DE: ha 
magukat korrektnek, a tudás birtokában néha sajnos magukat 
érezhetően magasabb rendűnek tartó vizsgáztatók megen 
gedik maguknak azt az arcátlanságot, hogy o l yan ügyeiket, 
amelyek nem az egyetemi oktatói jogviszonyukból eredő 
kötelezettségek teljesítéséhez halaszthatatlanul szükségesek 
egy-egy szóbeli számonkérés idejében intézik, akkor az e m 
b e r n e k ( lega lábbis a ha l lga tónak ) a t e c h n i k a e z e n 
vívmányának m i n d e n k o r i nélkülözhetetlenségről a lkotot t 
véleménye - jogosan - kissé negatív irányba változik. 

A hallgató kötelessége, hogy a tanulmányi és v izsga 
követelményeknek eleget tegyen. Ennek érdekében a diákok 
többsége - bármilyen hihetetlenül hangz ik-tanu l . Félévente, 
vagy évente új tantárgyakkal kell megküzdenie, új ismereteket 
kel l elsajátítania, hogy végül v a l am i l y en módon megmé
rettessenek. Ennek sikere érdekében egyre többen, egyre töb
bet tesznek meg, mive l tudják, hogy a választott pályán a j o 

gászképzés tömegessé válása következtében csak a megfe
lelően képzett emberek indu lnak jó eséllyel. 

Természetesen nem a számonkért anyag mennyisége, nem 
a f i f ikás beugrató kérdések e l l e n szólunk, h a n e m a 
vizsgáztatás módja az, ami t sérelmezünk. A hallgató t a 
nulmányai során ritkán érzi úgy vizsga előtt, hogy m inden a 
fejében van (tisztelet a kivételnek...), ezen kívül lámpalázas, 
i z g u l , s z e r e t n e minél j o b b e redményt e lé rn i , követ 
kezésképpen könnyű kizökkenteni saját ritmusából. Na most 
ha egy fe le le t a lat t kétszer-háromszor megcsörren az a 
bizonyos "bunkó-phone", a vizsgáztató tehát két-három külön 
beszélgetést is lefolytat, az nemcsak a hallgató nyugodt v izs 
gázáshoz fűződő érdekeit sérti, de az adott k o l l o k v i u m , sőt 
sz igor la t komolyságának semmibe vételét is j e l e n t i . A 
vizsgáztató k u t y a kötelessége, h o g y t e l j e s lényével a 
számonkérésre és a felelő diákra koncentráljon, így ügyvédi 
praxisát, üzleti ügyeit, de - megkockáztatom - még barátait, 
családját is arra a néhány órára annak érdekében elfelejtse, 
hogy a vizsgázó úgy érezhesse : az ő "ügyéről", az ő teljesít
ménye alapján, rá odafigyelő oktató dönt. 

De hogy meg ne szakadjon a "kapcso lat " , ki ne hűljön az 
ebéd, el ne ússzanak a milliók javasolnám a hangposta e lne
vezésű szolgáltatás igénybevételét. 

- Rémusz bácsi -

Mindenhol ott vagyunk... 
- Nahát, a nagy Sámán tényleg no- Lcmberg ut a határ közelében egy 
mid mádon el? u k r á n kisváros. (...) 

Teljesen komoly, egy Babefta- - . , , , , ' . - Gazember, búcsúzásképpen mit motorral hojiok egy autogenera-
tort. az toll akkumulátorokat, és 0***™* Í P ** tljsá|»Mataken ke-
van egy visszaalakítom. Ehhez még resztül a pécsi joghallgatóknak? 
clekiromérnöki tanulmányaim se N e h ( f z p á l y a a j 0 g I > d c s w p p á l y ú . 
gítettek hozzá, és van egy áialakí 
tó. ami csinál 220 at is. Tehár ez 

zel nagyon csínján kell bánni. mmbmk toxembtr Prttf Sámán 

- Akkor UmonOSZOVOn nem vé- Cngc-togo Veivrex UUmam Mónika 

geztek félmunkát önnel. ifcM « Exprasis v^iiibm 

Nem. Lembergben végeztem. (a pécsi jogi kar lapja) 

Részlet a Magyar Na

rancs című hetilap 

ezévi első számából, 

amely már a mi pró

baszámunkból is ma

zsolázott. 

F igye l em! 
E b b e n a z é v b e n ú j r a m e g r e n d e z é s r e ke rü l a T E N - n a p o k n e v ű r e n d e z v é n y s o r o z a t . 

I d ő p o n t j a : m á r c i u s 1 7 - 2 0 . 
A c s a p a t o k m á r e l k e z d h e t i k a k é s z ü l ő d é s t . H a j r á J o g á s z o k ! 
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Tisztelt Főszerkesztő Ur! 
Az Önök által szerkesztett Expressis Verbis c. lapnak az 

1996. évi december száma véletlen folytán a kezembe került. 
Igy módomban állt e lo lvasni , só't fo lyamatosan végigolvasni, 
m i ve l az érdekes, szel lemes, humoros nyelvezetű c ikkek 
miatt nem tudtam a kezemből letenni ezt az újságot. 

Gratulálok a Szerkesztőknek és a c ikkek íróinak. Nagyon 
szeretném, ha jövőben ezt az értékes újságot n e m csak 
véletlenszerűen, hanem rendszeresen olvashatnám. 

Ezért ezúton kívánom megrende ln i az Expressis Verbis c. 
lapot legalább félévre. 

Javaslom egyben, hogy ennek az újságnak a megrendelési 

lehetőségét ajánlják fe l a JPTE Baráti Társaság /jogász/ 
tag ja inak is - esetleg előzetesen mintapéldányt küldve 
részükre -, bizonyára közülük is többen lennének, akik igényt 
tartanának e színvonalas lapnak az olvasására. 

Várom válaszukat. 
A Szerkesztőségnek az 1997 . évre sok gazdag támogatót 

és még több megrendeléseket kívánok. 

Zalaegerszeg, 1997. január 7. 

Cserjési Jenőné dr. 
jogász 

Pécsi Jogásznapok 
1997. március 11-12-13. 

(Deákné Vászna produkció) 

1. nap (március 11. kedd) 
helyszín: Univ étterem 

- 18 óra 50-tó'l Ünnepélyes megnyitó 

- 19 órától Vitafórum a készülő Ú j Alkotmányról 

vendégek: G. Nagyné Dr. Maczó Ágnes (FKgP),Dr. Tamás Lajos (FKgP), Dr. Bihari Mihály (MSZP) 

középpontban: a kisgazdák alkotmánytervezete kontra a négypárti alkotmánykoncepció 

- 22 órától Ászbuli a Pepitában 

2. nap (március 12. szerda) 
helyszín: Aula 

DÉKÁNI SZÜNET! ! ! 

- 1 0 órától Merre tovább Magyarország? Közeledve az EU-hoz és az 1998-as választásokhoz... 
vendégek: Dr. Horváth Csaba (politológus), Dr . Tol ler László (MSZP frakcióvezető-helyettes) 

Dr. Kádár Béla (MDF) 
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- 13 órától Közjogászok "vérre menő'" vitája alkotmányjogi jogesetekró'l, problémákról 

vendégek: Dr . Csefkó Ferenc, Dr . Ivancsics Imre, Dr. Kóbor Gyu la , Dr. Sükösd Ferenc 

- 15 órától Kari perbeszédverseny 

(5 ügyész - 5 védő párharca a büntető nagytanács előtt) 

- 1 7 órától „Ügyész ta lkshow" 

középpontban az új Be., a szervezett bűnözés e l len i harc, a Tocsik-ügy tanulságai és az ügyészek hétköznapjai 

vendégek: Dr . Fábián János (a Legfőbb Ügyész helyettese), 
Dr. M iks Anta l (ügyész, Legfőbb Ügyészség), 
Dr. T remme l Flórián (egyetemi tanár) 

- 19 órától Leendő professzorasszonyok? 

nőnapi csevegés a ka runkon oktató tanársegéd hölgyekkel 

vendégek: Dr. Balogh Ágnes, Dr . Delacasse Krisztina, 
Dr. Dránovits Réka, Dr . Király Mária, 
Dr. Korossy Ildikó, Dr . Pecze Dóra, 
Dr . Rózsás Eszter, Dr . Vadál Ildikó 

- 22 órától Jogászbuli a Pepitában 

3. nap (március 13. csütörtök) 
helyszín: UNIV étterem 

DÉKÁNI SZÜNET ! ! ! 

- 10 órától Pécsi alkotmánybírák 

ta lkshow Dr. Lábady Tamás és Dr . Ádám Anta l alkotmánybíróval és Dr . Bruhács János alkotmánybíró-jelölttel, 
pályafutásukról, továbbá az AB eddig i működéséről és ,,sötét"(?) jövőjéről 

- 13 óra 30-tól Ombudsmanok Magyarországon 

beszélgetés az állampolgári j o g o k országyűlési biztosaival 

vendégek: Dr . Kaltenbach Jenő, Dr . Gönczöl Katalin 

- 1 6 órától Dr . Györgyi Kálmán (a Magyar Köztársaság Legfőbb Ügyésze) előadása 

- 1 7 óra 30-tól Talkshow budapesti sztárügyvédekkel 

vendégek: Dr. Trócsányi László, 
Dr . Orosz Balázs, 
Dr . Bárándy György 

- 20 órától J O G Á S Z S Z A K E S T É L Y 

jelentős oktatói részvétellel, hamisítatlan gólyatábori fee l ing 

- 23 órától Fergeteges jogász (záró)buli az Un i v étteremben 
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